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Mums laikam neveicas

M ūsu pilsētai nudien neveicas. Šausmīgā traģēdija Ventspils 
baseinā joprojām ir tēma numur viens gan medijiem, 
gan valsts iestādēm, gan sporta federācijām, bet klāt jau 

jauna ziņa – Ventspils slimnīcā pēc acs kataraktas operācijām sāku-
šās komplikācijas desmit cilvēkiem. Labi, ja būtu viens vai divi gadī-
jumi – varētu teikt, nu, kam gan negadās... Bet desmit!

Kā jau medicīniska rakstura “gadījumos” parasts – plašāka infor-
mācija netiek sniegta. No informācijas druskām, ko snieguši Paula 
Stradiņa Klīniskās universitātes slimnīcas speciālisti vien saprotams, 
ka pacientiem noteikts “intensīvs antibiotiku kurss”. Secinājumus, 
tā teikt, izdariet paši. Jo kādos gan gadījumos parasti nosaka anti-
biotikas? Tad, ja rodas iekaisumi, kaut kur iekļuvušas ne tās bak-
tērijas, kaut kas nav bijis kārtībā. Un kad tas notiek? Bet lai vai kā 
nebūtu ar iemesliem un negadījumiem, varbūt vienkārši pie vainas 
parasta un pat prasta neveikšanās. Mūsu pilsētai kopumā.

Tomēr, šķiet, iemesli šeit meklējami daudz dziļāk. Esam jau pie-
raduši, ka dzīvojam sakārtotākajā, labākajā, modernākajā un visādi 
citādi no ārējiem ļaunajiem spēkiem pasargātākajā pilsētā. Un tad, 
kā zināms, maldīgā drošības sajūta, kas mums iepotēta teju vai ar 
mātes pienu, var likt arī pašiem sajusties vareniem, labiem un lie-
liskiem, ar kuriem nekas slikts nevar gadīties. Mums ir tas, šitas un 
vēl arī tas, kur viss ir labi, droši un lieliski. Bet tā vien izskatās, ka 
šis milzis ir būvēts uz māla kājām. Un izkrāsotā un nopulētā fasā-
de ir lieliska vien tik ilgi, kamēr, kā tautā saka, kaut kas nenotiek.

Traģēdija Ventspils peldbaseinā atklāja veselu virkni sistēmisku 
problēmu. Un kā gan ne? Izrādās, gan vietējās varas, gan valsts 
līmenī nav bijis kārtībā teju vai nekas. Sākot ar normatīviem un 
licencēšanu. Beidzot ar noteikumiem bērnu peldētapmācības 
nodarbībās. Jā, jā, var jau teikt, ka ir taču arī veselais saprāts, kas 
neļautu atstāt ūdenī 15 mazus delverus viena vienīga pieaugušā 
(lai cik viņš profesionāls arī nebūtu) uzraudzībā. Tomēr bēdīgā pie-
redze mūsu valstī liecina – ja nav akmenī vai Mozus māla plāksnītēs 
iecirsti desmit noteikumu baušļi, tad kārtības nebūs. Jo – visu laiku 
taču nekas nav noticis. Kā gan lai te neatceras šaušalīgo “Maximas” 
lielveikala traģēdiju Rīgā, Zolitūdē... Tikai pēc tās sākas drudžai-
na rosīšanās būvniecības nozarē, tika dibinātas komisijas, mainīti 
noteikumi, noteikti atbildīgie. Galu galā – pirms tam taču tas viss 
nebija vajadzīgs, jo nekas taču NEVAR notikt.

Krieviem ir tāds visai trāpīgs un gandrīz netulkojams teiciens 
“метод тыка”, kas burtiski tulkots būtu “kļūdu metode” (neko 
neizsakošs apzīmējums, vai ne?), bet aptuvenā skaidrojumā nozī-
mētu – piebāzt roku karstai plītij, apsvilināties un saprast, ka plīts ir 
gana karsta. Visas darbības ar Latvijā notikušajiem negadījumiem, 
katastrofām un traģēdijām liecina par šīs apbrīnojamās metodes 
dzīvotspēju. Mēs ne rīkojamies preventīvi, paredzot, ka, piemēram, 
māja var sagrūt, ja to nepareizi uzbūvē, kājāmgājējs var iet bojā, 
ja nelieto atstarotāju, galu galā bērns var noslīkt, ja to neuzrauga 
profesionāli, bet slimnieks var dabūt iekaisumu un komplikācijas, 
ja, piemēram, ir problēmas ar sterilitāti operāciju zālē... Kad kaut 
kas notiek, tad, nenoliedzami, jautājums nonāk visas sabiedrības 
uzmanības centrā, bet atbildīgie meklē attaisnojumus, kāpēc šoreiz 
ir noticis tā, jo iepriekš taču nekas tamlīdzīgs nenotika.

Tiesa gan, te ir vēl viena nianse, kas, buroties cauri nebeidza-
mo pieņemto un vēl nepieņemto Ministra kabineta noteikumu un 
citu dokumentu blāķiem, ir palaista garām gandrīz nepamanīta. 
Un, proti, atbildīgo iestāžu un instanču vadītāju kompetence. Ai, kā 
negribētos teikt un pat domāt, ka darbā pieņemšanas iemesls vis-
pirms varētu būt, piemēram, lojalitāte augstākajai vadībai un “uzti-
camība”, atstājot otrajā plānā spēju organizēt, administrēt un kon-
trolēt notiekošo uzticētajā darba jomā. Bet trešajā plānā arī kom-
petences un pieredzi... Jā, iespējams, nebija vajadzīgie MK noteiku-
mi, kuri strikti paģērētu no bērnu peldētapmācības organizētājiem 
vismaz divu treneru vai glābēju klātbūtni bērnu grupas nodarbību 
laikā, jā, iespējams, nav Peldēšanas federācijas izstrādātu norma-
tīvu, kuri pa plauktiņiem saliek katra kontrolētāja un trenera atra-
šanās vietas peldbaseinā... Jā, nav (un žēl, ka tā) vēl citu tamlīdzī-
gu dokumentu. Bet!!! Un te nu atgriežamies pie veselā saprāta un, 
pats galvenais, kompetences. Nu, kā varēja atbildīgās amatper-
sonas (neraugoties uz MK noteikumiem) nesaprast, ka 15 mazu 
bērnu uzraudzībai potenciāli bīstamā vietā – baseinā – nepieņemt 
otru treneri vai vismaz glābēju? 

Patiesi jūsu, “Ventspilnieks.lv”

Šīs nedēļas sākumā kļuva zināms, ka desmit pacientiem pēc Ventspils slimnīcā veiktajām kataraktas 
operācijām sākušās komplikācijas. Ziemeļkurzemes reģionālā slimnīca tuvāku informāciju nesniedz, 
Paula Stradiņa klīniskās universitātes slimnīca (PSKUS), kurā pēc minētajām operācijām ārstējas deviņi 
no desmit pacientiem, savu atzinumu sola pēc padziļinātas analīzes veikšanas. Notikušo sola izvērtēt arī 
Veselības inspekcija, kura par tālāko rīcību lems pēc apstākļu izmeklēšanas. 

Ventspilī veikto kataraktas operāciju 
komplikāciju iemeslus saista ar 
apstākļiem, kas bijuši konkrētajā vietā

K 
ataraktas operācijas 26 pacientiem tika veiktas 
sestdien, 14.oktobrī, bet jau nākamajā dienā 
seši no viņiem lūdza mediķu palīdzību. Pēc 
notikušā slimnīca sazinājās ar visiem, kuriem 
attiecīgajā dienā operēja kataraktu, tādējādi 

komplikācijas atklāja vēl četriem pacientiem. Stradiņa 
slimnīcā, kuras divi ārsti operēja pacientus Ventspils 
slimnīcā, skaidro, ka patlaban pacientu ārstēšanai tiek 
izmantotas antibiotikas, šī terapija nav ātra un ārstēties 
nāksies ilgi. Saskaņā ar Oftamoloģijas klīnikas vadītā-
jas Gunas Laganovskas teikto LTV Panorāmai,  patreizējā 
brīdī par kādu paliekošu redzes zudumu nav runas.

Tikmēr Ventspils slimnīcā notiek visu apstākļu izvērtē-
šana ar mērķi noteikt komplikāciju rašanās cēloni, kā arī 
uz laiku ir apturēta acu kataraktas operāciju veikšana.

Īstas skaidrības par notikušā cēloņiem pagaidām 
trūkst. Ziemeļkurzemes reģionālās slimnīcas valdes 
priekšsēdētājs Juris Lācis vien piebildis, ka “nenoskaid-
rotu iemeslu dēļ 10 pacientiem ir radušās medicīniska 
rakstura komplikācijas, kas prasa tālāku ārstēšanos”. 
"Stradiņos" pacientiem paņemti uzsējumi padziļinātas 

analīzes veikšanai, taču tās rezultāti būšot zināmi pēc 
pāris nedēļām. Kritiku neiztur arī uzskats, ka pie visa 
vainojams lielais operāciju skaits – 26 dienā. Aptuveni 
pirms gada sabiedrība krietni "sašūmējās" par ziņu, ka 
PSKUS atsevišķās dienās veiktas 100 līdz 150 kataraktas 
operācijas. Toreiz iemesls tik liela pacientu skaita operē-
šanai bija slimnīcai piešķirtie papildu līdzekļi 600 valsts 
apmaksātu kataraktas operāciju veikšanai, kurus slimnī-
ca rindu mazināšanai centās pēc iespējas ātrāk apgūt. 
Tātad Ventspils slimnīcā vienā dienā veikto kataraktas 
operāciju skaits ne tuvu nav rekordliels.

Tiesa, ir cita interesanta nianse – Stradiņa slimnīcas 
pārstāve Lāsma Sīle medijiem teikusi, ka Oftamoloģijas 
klīnikas vadītāja “mazāk to saista ar konkrētā ārsta 
darbu, bet tīri ar apstākļiem, kas bijuši konkrētajā vietā”.  
Par to, ka visticamāk vainojama infekcija, liek domāt 
arī Veselības inspekcijas vadītāja p.i. Ērika Miķīša LTV 
Panorāmā paustais, ka Ventspils slimnīcā “ir paņēmuši 
uzsējumus, meklējot infekcijas avotus, gan arī pārējās 
lietas”. Tiesa, Ē.Miķītim neesot informācijas, ka slimnīcai 
varētu būt zināms kāds konkrēts iemesls. 

Pēc Ventspils Olimpiskā centra peldbaseinā notikušās traģēdijas, kad peldēšanas nodarbību laikā noslīka 
četrgadīgs zēns, līdzšinējais OC “Ventspils” valdes priekšsēdētājs Uldis Boitmanis pirmdien notikušajā 
SIA “Olimpiskais centrs “Ventspils”” dibinātāju sapulcē pēc paša vēlēšanās  atbrīvots no amata, "Vents-
pilniekam.lv" apstiprināja Latvijas Olimpiskajā komitejā. Savukārt Ventspils pilsētas dome izvairās no 
opozīcijas deputātu prasības par ārkārtas sēdes sasaukšanu notikušā izvērtēšanai un sistēmas nepilnību 
novēršanai, bet Aivars Lembergs vaino atbilstošu normatīvo aktu trūkumu.

No amata atkāpies 
Ventspils Olimpiskā centra 
priekšsēdētājs Uldis Boitmanis

D 
rīz pēc traģēdijas U.Boitmanis sevi atsta-
tīja no pienākumu pildīšanas. Iepriekš 
tika ziņots, ka tas notiek uz laiku, kamēr 
Ventspils pašvaldībā izveidotā komisija veic 
traģiskā negadījuma pārbaudi. Tomēr jāat-

gādina, ka Ventspils dome ir tikai viena no olimpis-
kā centra līdzīpašniecēm, otra līdzīpašniece ir Latvijas 

Olimpiskā komiteja, līdz ar to centra amatpersonu atbil-
dības izvērtēšana nav tikai domes ziņā. Kā liecina OC 
“Ventspils” mājas lapā pieejamā informācija, jaunais 
valdes priekšsēdētājs ir Jurģis Liepājnieks, kurš iepriekš 
bija Ventspils Olimpiskā centra izpilddirektors.
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Ārkārtas situācija arī novadā
Ventspils novada domes deputāti ārkārtas 
sēdē vienojušies par ārkārtējas situācijas izslu-
dināšanu lauksaimniecībā novadā. Oktobrī pir-
majā dekādē nokrišņu daudzums Ventspils 
novada Vičakos sasniedzis 123,1 mm, kas 
ir 460% no normas, tādēļ pilnīgi vai daļē-
ji appludinātas lielas lauksaimniecības zemju 
platības. Plūdi skāruši teju 50 ha lauksaimnie-
cībā izmantojamās zemes platības.

Aicina uz jaunu akciju
Ventspilī šajā nedēļas nogalē notiks ikgadē-
jā lielgabarīta atkritumu savākšanas akcija. Tā 
notiks Ventas kreisajā krastā 21. un 22.oktobrī, 
bet Pārventā – pēc nedēļas. Iedzīvotājiem būs 
iespēja bez maksas izmest lielgabarīta atkri-
tumus konteineros, kas būs uzstādīti astoņās 
vietās Ventspils pilsētas Ventas kreisajā krastā, 
kā arī septiņās vietās Pārventā.

Apbalvos arī novada vadītāju
26.oktobrī Ventspils novada domē 1991.gada 
barikāžu dalībnieku pateicības rakstus par pie-
dalīšanos Latvijas neatkarības aizstāvēšanā 
1991.gada janvārī piešķirs 13 Ventspils nova-
da iedzīvotājiem, tajā skaitā novada pašvaldī-
bas vadītājam Aivaram Muceniekam.

Rebeka – trīskārtēja čempione
Albānijā notikušajā Eiropas U-20 svarcelšanas 
čempionātā par trīskārtēju kontinenta čem-
pioni šajā vecuma grupā kļuva Ventspils spor-
ta lepnums Rebeka Koha. Svara kategorijā līdz 
58 kg Rio olimpisko spēļu 4.vietas ieguvēja 
summā sakrāja 213 kg. 

Pabalsti par apkuri un malku
Ventspilnieki ar nelieliem ienākumiem arī jau-
najā apkures sezonā varēs saņemt pašvaldī-
bas piešķirtos atvieglojumus siltumenerģijas 
patēriņa daļējai kompensēšanai un pabalstu 
kurināmā iegādei. To varēs saņemt trūcīgas un 
maznodrošinātas personas, atsevišķi dzīvojoši 
vientuļi pensionāri un invalīdi, kuru ienākumi 
pēdējo trīs mēnešu laikā nepārsniedz 266,76 
eiro mēnesī. 

Būvēs jaunus celiņus un 
stāvvietu
Ventspils pilsētas dienvidrietumu rajonā sāk-
sies būvdarbi Saulrieta ielas galā un Jūrmalas 
parkā, kur izveidos apgaismotu ielu, jaunus 
gājēju celiņus, kā arī stāvlaukumu 60 auto-
mašīnām, laivu novietnes ar nojumi un divas 
papildu koka celiņu laipas uz jūru. Darbi tiks 
realizēti līdz 2018. gada jūnijam. 

Ātruma antirekordists – 
ventspilnieks
Šogad uz Latvijas autoceļiem konstatēti 12 
ātruma pārkāpuma rekordi, no kuriem lielā-
kais reģistrētais ir Ventspilī, kur kāds autovadī-
tājs Pārventā, Talsu ielā traucies ar 226 km/h 
lielu ātrumu, liecina Valsts policijas apkopotā 
informācija. Viņš jau ir sodīts par līdzīgu pār-
kāpumu jau iepriekš. 

Dzērumā izkrīt pa logu
Ventspilī kādā dzīvoklī pa otrā stāva logu izkri-
tis vīrietis. Cietušais bijis kāds 45 gadus vecs 
vīrietis. Viņš bija alkohola reibumā. Vīrietis 
guva mugurkaula skriemeļu bojājumu un 
lauza kāju, kā rezultātā tika nogādāts slimnīcā. 
Negadījuma apstākļi vēl ir neskaidri.

Tualetē atrod līķi
Ventspilī, Ganību ielā, publiskajā tualetē 
atrasts 1977.gadā dzimuša vīrieša līķis bez 
acīmredzamām vardarbīgas nāves pazīmēm.

VENTSPILĪ

Transporta un loģistikas nozare, tanī skaitā arī tranzīts, ir viens no nozīmīgākajiem 
Latvijas ekonomikas stūrakmeņiem. Nozarē strādā vairāk kā 80 tūkstoši mūsu valsts 
iedzīvotāju, tas ir ekonomiskās labklājības pamats vēl neskaitāmām ģimenēm, kuras 
strādā ar tranzītu tieši un arī netieši saistītās jomās. Ostas pilsētai Ventspilij tranzīta 
joma ir galvenais nodarbinātības avots, tādēļ ventspilniekiem ziņa, ka likumde-
vējs un arī valdība beidzot ķērusies pie sasāpējušo jautājumu risināšanas, ir patiesi 
būtiska. Par to, ka nozare beidzot tikusi sadzirdēta, jāsaka paldies biedrībai “Baltijas 
asociācija – Transports un loģistika” (BATL) un jo īpaši tās prezidentei Ingai Antānei.

Inga Antāne: Laiki, kad nozares 
atbildīgās amatpersonas saka, 
“tranzītā viss kārtībā”, ir beigušies

Š 
onedēļ Saeimas 
Tautsaimniecības, 
agrārās, vides un 
reģionālās politikas 
komisijas sēdē, kura 

bija veltīta tranzīta noza-
res konkurētspējas jautāju-
miem, Inga Antāne iepa-
zīstināja komisijas locek-
ļus ar asociācijas izstrādāto 
rīcības plānu tranzīta noza-
res konkurētspējas paaug-
stināšanai. BATL aicināja 
Tautsaimniecības komisi-
ju ņemt vērā patieso situā-
ciju nozarē, nevis mānīgo 
“relatīvi nelielu kravu pie-
augumu”. Ja valdība stei-
dzami nepieņems svarīgus 
lēmumus un nesāks rīko-
ties, tad, iespējams, tai drī-
zumā būs jāpārskata budže-
ta ieņēmumu prognozes, kā 
arī jādomā par jaunām soci-
ālām atbalsta programmām 
nozarē strādājošajiem. 

NOZARE BEIDZOT 
SADZIRDĒTA!

“Atbildīgās Satiksmes 
ministrijas un VAS “Latvijas 
dzelzceļš” izlikšanās, ka tran-
zīta nozarē “viss kārtībā” jau 
kļuva par bīstamu manev-
ru Latvijas tautsaimniecībai. 
Analizējot pēdējo trīs gadu 
statistikas rādītājus, Latvijas 
ostās pārkrauto kravu apjomi 
strauji samazinās un šobrīd 
nav nekādu priekšnosacīju-
mu, lai situācija Latvijā uzla-
botos. Lai izvairītos no krīzes 
tranzīta nozarē, šobrīd atbildī-
gajai Satiksmes ministrijai un 
valdībai kopumā būtu stei-
dzami jārīkojas un jāpieņem 
atbildīgi lēmumi nozares kon-
kurētspējas uzlabošanai, pre-
tējā gadījumā krīzes radītās 
sekas atstās negatīvu ietekmi 
uz tautsaimniecību kopumā, 
budžeta ieņēmumiem, iedzī-
votāju labklājību. Saeimas 
Tautsaimniecības komisijas 
šīs dienas sanāksme nozī-
mē, ka nozare ir sadzirdēta,” 
uzsvēra  BATL prezidente. 

ATBALSTA ARĪ OSTU 
PADOME

Dienu vēlāk arī  Ministru 
prezidenta Māra Kučinska 
vadītā Latvijas Ostu, tran-
zīta un loģistikas pado-
me atbalstīja Saeimas 
Tautsaimniecības  komisi-
jas lēmumu par nepiecie-
šamību par nozari atbildī-
gajai Satiksmes ministri-
jai izstrādāt nozares attīs-
tības ilgtermiņa redzējumu.  
Inga Antāne ir gandarīta par 
šādu lēmumu, jo tas nozīmē, 

ka “ledus ir sakustējies” un 
tiek sperts pirmais nopiet-
nais solis, lai lemtu par tran-
zīta nozares nākotnes attīs-
tību. Tas paver iespējas jau-
nām diskusijām, ņemot vērā 
patieso situāciju nozarē un 
tranzīta kravu kritumu.

Latvijas Ostu, tranzīta un 
loģistikas padome nolē-
ma neizskatīt jautājumu 
par tranzīta nozares konku-
rētspēju, atliekot tā izskatī-
šanu līdz Satiksmes minis-
trija būs sagatavojusi stra-
tēģisku redzējumu nozares 
attīstībai, ko dienu iepriekš 
tai uzdevusi darīt Saeimas 
Tautsaimniecības komisija. 

“Jūtamies gandarīti, ka 

esam sadzirdēti, lai gan ceļš 
uz to nav bijis viegls. Tā 
sajūta ir kā braukt ar bobu 
pa Altenbergas trasi, kas 
bobslejā tiek uzskatīta par 
sarežģītāko trasi pasaulē. 
Tautsaimniecības komisijas 
lēmums un Latvijas Ostu, 
tranzīta un loģistikas pado-
mes sēdes politisks atbalsts 
šim lēmumam nozīmē, 
ka laiki teicienam “tranzī-
tā viss ir kārtībā” ir noslē-
gušies. Šobrīd sagaidām no 
Satiksmes ministrijas profe-
sionālu darbu un redzēju-
mu tranzīta attīstībai nākot-
nē. Šis ir pirmais nozīmī-
gais solis tranzīta nozares 
sakārtošanā.” 

Jāatzīmē, ka BATL jau šī gada septembrī  
iesniedza premjeram, satiksmes ministram, 
ekonomikas ministram, finanšu ministrei un 
VAS “Latvijas dzelzceļš” padomei nozares 
ekspertu un uzņēmumu izstrādātu rīcības 
plānu ar aicinājumu steidzami sākt rīkoties, 
jo sarunas ar atbildīgo Satiksmes ministriju 
nonākušas strupceļā. Asociācija, redzot patie-
so situāciju tirgū un reģionā, nevar piekrist 
ministrijas paustajam viedoklim, ka situācija 
nozarē ir stabila un nav nepieciešami nekādi 
papildu pasākumi tās glābšanai. 
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ĀRPUS AIZDOMĀM 
TIKAI RUNCIS RŪDIS

Nākamie teikumi varētu būt tie,  pēc 
kuru pārlūkošanas daļai lasītāju, iespējams, 
zudīs vēlme iepazīties ar tālāko tekstu. Proti,  
pirms apmēram gada laulību ar Ligitu noslē-
gušais, 29 gadus vecais  Valters, lai arī ne 
traģiski smagā formā, slimo ar bērnu cere-
brālo trieku un ir 1. grupas invalīds. Savukārt 
bijusī kuldīdzniece Ligita ir par viņu trīsdes-
mit gadu vecāka un invaliditātes 2. grupu 
ieguvusi sakarā ar sirds un plaušu kaitēm. Ja 
tā būtu nevis dzīve, bet algebra, divi mīnusi 
veidotu plusu. Bet Ligitas un Valtera gadīju-
mā kritiski domājošie ļautiņi droši vien nevis 
pēc matemātikas, bet sadzīves likumiem  
mēģinās izskaitļot, cik tikumiski pareizi tas 
ir  un kuram no partneriem šāda šķietami 
neloģiska savienība izdevīgāka. Jāšaubās, vai 
par zemteksta neesamību tādus pārliecinās 
fakts, ka arī Francijas prezidenta Emanuela 
Makrona sieva Brižita, ar kuru viņš precējies, 
vēl nebūdams augstajā amatā, ir par viņu 25 
gadus vecāka, un līdzīgus piemērus pasau-
lē var sameklēt vairākus. Aizdomīgo prātu 
nomierināšanai atliek piebilst, ka ne vie-
nam, ne otram no Grosmaņu pāra nepieder 
vērtīgi īpašumi vai liela manta, kuru partne-
ris varētu iekārot; ir tikai  datori un sadzī-
vē pats  nepieciešamākais. Abi pārtiek un 
komunālos maksājumus kārto no pieticīga-
jām invaliditātes pensijām, necilā dzīvoklī-
ša ar caurstaigājamām istabām īri  Hruščova 
laika mājā Valteram izkārtojusi mamma. Ak, 
tā – Ligitai pūrā no Kuldīgas līdzi nācis rudais  
runcis Rūdis, bet viņš nepieder nevienam, 
jo ir likumdevējs un izpildvara tikai un vienī-
gi pats sev, mīļā nekaunībā telpās izvēloties 
jebkuru vietu gulēšanai un noraidot jebkuru 
sev netīkamu maltīti.    

ROŽU VIETĀ GRĪDAS LUPATA
Valteram mātes pirktais dators ir no kādu 

desmit gadu vecuma, Ligita savējo paņēmusi 
uz nomaksu un norēķināties varējusi tikai trīs 
gadu laikā. Bez spēlēm un interesantas infor-

Savu ikdienu 
piepilda 
ar atradumiem
Ventspilnieki Ligita un Valters Grosmaņi nav to vidū, kurus pilsētā pazīst 
daudzi. Arī tāpēc, ka dzīvesbiedri popularitātes nealkst un pat pieļauj – 
uzzinot par abiem ko vairāk, apkārtējo attieksme pret viņiem varētu būt 
pretrunīga vai pat negatīva. Un tomēr, kā lai nepastāsta par cilvēkiem, 
pret kuriem liktenis ir bijis un ir līdz nežēlībai skarbs, bet kuri sevī atraduši 
gara spēku būt optimistiem, ikdienā ieraudzīt skaisto un labo un ne ar zilbi 
nesūdzēties ne par trūkumu un garlaicību, ne valsts vai sabiedrības pāri-
darījumiem. To viņi apliecina ne tikai sarunā, bet arī abu literārajos vingri-
nājumos, kas saucas “pārdomas vārsmās”, tās ievietotas divos izdevniecībā 
“Domu pērles” jau iznākušajos kopkrājumos “Tavā sapnī būt” un “Saules 
pusē būt”.  

mācijas meklēšanas dators abiem kalpojis arī 
kā tikšanās vieta portālā draugiem. lv. Ligita 
tajā atsaukusies Valtera aicinājumam iepazī-
ties un no Kuldīgas, kur toreiz dzīvojusi, iera-
dusies Ventspilī. 

“Neesmu pārāk izlutināta ar uzmanības 
apliecinājumiem, nesacerējos par šampa-
nieti un rožu klēpi, bet vismaz krūzi kafijas 
un kādu ziediņu pirmajā tikšanās reizē gai-
dīju gan. Negribu, lai Valters to uzņem kā 
pārmetumu ar atpakaļejošu datumu, galu 
galā viņš tolaik bija vientuļš, turklāt slims 
vīrietis, bet skats viņa dzīvoklī atklājās pa-
briesmīgs.  Labi, ka atradās spainis un grī-
das lupata, kādi nekādi trauku mazgāša-
nas un uzkopšanas līdzekļi. Pieredze man 
ir, mūžā  nācies strādāt gan par medmāsas 
palīdzi, gan apkopēju un citos smagos dar-
bos. Tiku galā un beigās iznāca arī pasēdē-
šana un parunāšana. Protams, ka tā nebija 
mīlestība no pirmā acu skatiena, nebiju taču 
nekāds zaļais skuķis, man ir divas pieaugušas 
meitas un pat mazdēliņš. Taču Valters atklā-
jās kā godīgs, bet reālajā dzīvē nepieredzējis 
un varbūt pat apjucis cilvēks, kuram gribējās 
palīdzēt. Sākotnēji tāds kā vecākās māsas 
vai pat mātes sindroms. Tolaik arī man klā-
jās diezgan vientulīgi, bērniem sava dzīve. 
Lai arī esmu komunikabls cilvēks, cik ilgi ar 
draudzenēm par paziņām un savām kaitēm 
runāsies? Gribējās dialogu ar līdzīgi domājo-
šu, otra savādumu  saprast un pieņemt spē-
jīgu cilvēku. Pamazām Valterā tāds atklājās,” 
Ligita atzīst, ka palīdzēt grūtībās nonākušam 
tuvākajam viņu mudinājusi arī kristīgā ticī-
ba, kurā viņa audzināta kopš bērnības. Par 

dodot sev gūto viņa vēlāk atcerējusies dze-
jolī “Paldies, draugs”: “ Tu man devi mājas, /
Draugs. Mana izmisusī/ Dvēsele Tev ir patei-
cīga./ Ar manu slimību Tu mani pieņēmi”. Kā 
gandrīz visi Grosmaņu rakstītie tekstiņi, arī šis 
ir dziļi personisks un pilnam tos sapratīs var-
būt tikai līdzīga likteņa cilvēki.   

PALDIES, KA IZCĒLA 
NO RATIŅKRĒSLA

Valteram ar slimību nācies sadzīvot kopš  
dzimšanas, uz vienaudžu fiziskajām aktivitā-
tēm zvejniekciemā Ovišos, kur ģimene tolaik 
dzīvojusi,  ar skaudību noraugoties no ratiņ-
krēsla.  Pateicoties mammas atbalstam reha-
bilitācijas procedūru saņemšanā un audžu-
tēva neatlaidībai, mudinot vingrināt nepa-
klausīgos locekļus, apmēram desmit gadu 
vecumā Valters tomēr sācis pārvietoties ar 
savām kājām.

“Viņš mani izcēla no ratiņkrēsla,” Valters 
joprojām ir pateicīgs audžutēvam Vairim, 
labus vārdus viņam veltījot arī savās pārdo-
mu vārsmās. Ventspilī gājis parastajās sko-
lās, tās vairākkārt mainot cerībā iegūt sapro-
tošākus klases biedrus. Taču gaidītais nekad 
nav piepildījies. Valters atzīst, ka apcelšanas 
pamatā bijusi viņa nespēja turēt līdzi mācību 
tempam, jo slimība sagausinājusi arī vielas 
uztveres spējas. 

“Cik zinu, tagad ar tādiem bērniem strā-
dā palīgskolotājs, bet man tāda iespēja neti-
ka piedāvāta,” Valters negaužas par skolas 
gados no vienaudžu uzvedības pieredzēto 
morālo pārestību, ar pieauguša cilvēka prātu 
saprotot, ka toreiz viņi vēl  netika audzināti 

tik iecietīgai attieksmei pret citādo kā tagad. 
Tomēr izlēmis, ka mācības turpinās vakarsko-
lā, kur arī pabeidzis 9. klasi. 

NEPĀRVARAMAIS TEMPS 
UN TERMIŅI

“Sāku domāt par specialitātes iegūšanu. 
Izvēle nebija liela. Pavāros Alsviķu internāt-
skolā, kā gribēju, netiku iekšā. Mēģināju 
iekļūt citā skolā, Jūrmalā. Neizturēju iestāj-
pārbaudījumu. Tur ieteica vēlreiz mēģināt 
Alsviķos, apgūt teksta redaktora-operatora 
iemaņas. Paveicās, ieguvu specialitāti, kuru, 
diemžēl, praktiskā darbā nebiju spējīgs pie-
lietot: visās darbavietās vajadzēja cilvēkus, 
kas var darboties tempā. Bet tieši tas man 
nebija pa spēkam. Zināmu ātrumu un kvan-
titāti paģērēja arī citi, vienkāršāki darbi, 
kuriem pieteicos: māla izstrādājumu izgata-
vošana, kartona kastīšu līmēšana kondito-
rejas precēm, ko varēja darīt mājās. Visi tie 
bija man pa spēkam. Diemžēl ar vienu roku 
un palēninātu reakciju pasūtījumus noteikta-
jos termiņos tomēr nespēju izpildīt,” Valters 
sakās nezaudējot cerības  kādreiz  atrast 
savai varēšanai atbilstošu darbiņu; mājās tajā 
varbūt varētu palīdzēt Ligita. Bet tas kādreiz 
vēlāk, kad sakrāsies vairāk spēka. Pēc medi-
ķu padoma Valters ne dienu nepārstāj vingri-
nāt locekļus, lai tā notiktu.  

ĀRPUSSADZĪVISKAIS KRĀSAINUMS
Kopš viņa dzīvē ienākusi Ligita, Valtera 

ikdienu sākušas piepildīt jaunas prioritātes. 
“Paldies tev, sieviņ,/ Ka par mani rūpējies 
un gādā!/ Tavs smaids kā saules stars/ Manu 
sirdi sasilda,” lasāms dzīvesbiedrei veltītajās 
vārsmās. Taču sarunā ātri vien noskaidrojas, 
ka rūpes un gādība nav jāsaprot tikai sadzī-
viskā nozīmē. “Tu esi manas sirds melodija,“ 
citā vārsmā saka Valters, papildinot, ka “Tu 
esi padarījusi manu dzīvi krāsaināku.” 

Ligita  atzīst, ka tā varētu būt, taču viss 
paveicies it kā pats no sevis: “Man vienmēr 
ir patikusi dzeja, lasīju to Valteram priek-
šā un ievēroju, ka arī viņš nav vienaldzīgs 
pret poēziju, pamana tajā izteiksmes līdzek-
ļu nianses, pats labprāt vēro dabas norises, 
prot to skaistumu vai neparastumu attēlot 
vārdiskās glezniņās. Sadūšojāmies apmeklēt 
jauno rakstnieku pulciņa nodarbības,  bet kas 
nu mēs par jaunajiem, sevišķi es... Paldies to 
vadītājam dzejniekam Andrim Akmentiņam, 
viņš piekrita ābeces patiesībās mūs pakon-
sultēt individuāli. Aicinām pie sevis mājās 
līdzīgu interešu un dzejiskā līmeņa paziņas, 
ir jautri un rosinoši iepazīt vienam otru, labe-
stīgi pavērtēt radošajā lauciņā katra  sastrā-
dāto, ceram tā turpināt un paplašināties.  

Valters un Ligita kāzu dienā pagājušajā vasarā.

Valters un Ligita pie datora, dienā  
safotografēto aplūkojot. Valters ar mammu Londonā.
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KAM JĀUZŅEMAS 
ATBILDĪBA?

Lai arī vienošanās starp 
instruktoru un OC “Ventspils” 
paredz, ka visu atbildību par 
drošību uzņēmies instruk-
tors, tomēr olimpiskajam 
centram tik un tā paliek kon-
troles funkcija, ja nodarbī-
bām tiek izmantotas peld-
baseina telpas. Peldēšanas 
apmācības vadītājs Viktors 
Zujevs, kura uzraudzībā noti-
ka negadījums, vairs peld-
baseinā nestrādā. Tā kā 
viņš ir arī Ventspils spor-
ta skolas “Spars” direk-
tors, Ventspils Izglītības pār-
valdei būs jāizvērtē viņa 
atbilstība arī šim amatam.

Bija jānotiek traģēdijai, lai 
OC “Ventspils” izlemtu, ka 
mazuļu nodarbības maza-
jā peldbaseinā jāuzrauga ne 
tikai trenerim, bet arī glābē-
jam. Savukārt Izglītības kva-
litātes valsts dienests izteica 
šaubas, vai Olimpiskais spor-
ta centrs vispār varēja pie-
dāvāt šādu apmācību peldē-
šanā, jo Olimpiskais sporta 
centrs nav reģistrēts kā izglī-
tības iestāde, lai varētu īste-
not šādu programmu, tāpat 
nav saņemta arī licence paš-
valdībā. Olimpiskais centrs 
gan pārmetumus noraidīja, 
norādot, ka faktiski šī apmā-
cība ir uzskatāma par “infor-
mālu izglītību”, jo apmācī-
bas nav vērstas uz to, lai 
iemācītu noteiktu apjomu un 
apmācību beigās izsniegtu 
jebkādu sertifikātu vai aplie-
cinājumu par noteiktu pras-
mju apguvi. “Informālu izglī-
tības programmu īstenoša-
nai normatīvie akti neparedz 
nekādus ierobežojumus vai 
nosacījumus,” paziņojumā 
presei akcentēja Olimpiskais 
centrs.

DOMĒ ĀRKĀRTAS SĒDI 
SASAUKT NESTEIDZAS

Lai arī domes izveidotā 
komisija publiski paziņoju-
si, ka tās galvenais uzde-
vums ir secināt, kas jāpiln-
veido šādu nodarbību orga-
nizēšanā, lai novērstu poten-
ciālos riskus, Ventspils pil-
sētas dome ārkārtas domes 
sēdi notikušā izvērtēšanai 
sasaukt nesteidzas. Ārkārtas 
sēdi traģiskā nelaimes gadī-
juma izvērtēšanai aicināja 
sasaukt opozīcijas deputāti 
Ģirts Valdis Kristovskis, Dace 
Korna, Aivis Landmanis un 
Ivars Landmanis. Cita starpā 
iesniegumā minēts, ka sēde 
nepieciešama, lai uzklausī-
tu komisijas ziņojumu par 
negadījuma apstākļiem un 
iemesliem, kā arī par amat-
personu iespējamo atbildību, 
izvērtētu situāciju par  dro-
šības pasākumu ievēroša-

No amata atkāpies 
Ventspils Olimpiskā centra 
priekšsēdētājs Uldis Boitmanis

Varbūt par skaļu ir to apgalvot, kā teikts 
virsrakstā, tomēr jāatzīst – tā dēvētajā 
“Pilsētā ar rītdienu” kaut kas taču nav 
kārtībā. Mēs runājam par traģisko gadīju-
mu Ventspils peldbaseinā, kad nodarbības 
laikā dzīvību zaudēja četrus gadus vecs 
puisēns. Šis gadījums un vēlāk atklājusies 
detalizētā informācija šokē par vairākiem 
jautājumiem. Šis traģiskais gadījums, pil-
sētas vadības 90.gadu stila reakcija un, kas 
galvenais, liekulība liek aizdomāties pat 
lielākajiem ilggadējā un smagos noziegu-
mos apsūdzētā pilsētas vadītāja pielūdzē-
jiem: vai tiešām tā ir mazuļiem, senioriem, 
jaunajiem vecākiem draudzīgākā pilsēta 
Latvijā?

S 
ekojot aktualitātēm traģiskā negadījuma sakarā, 
neviļus nonācām pie vairākiem secinājumiem, 
bet visdrūmākais ir fakts, kā informācija tiek 
atspoguļota. Gods kam gods, pirms visa Latvija 
caur ziņu aģentūrām uzzināja par traģēdiju (jo 

katru rītu ziņu aģentūras apkopo policijas, ugunsdzēsēju 
un neatliekamās medicīniskās palīdzības operatīvo infor-
māciju), tās pašas dienas vakarā pilsētas oficiālajā mājas 
lapā internetā jau bija nopublicēts oficiāls paziņojums. To, 
protams, pārpublicēja arī vietējai vietvarai simpatizējo-
šajā laikrakstā “Ventas Balss”. Gluži kā PSRS laikos, ar īsu 
un lakonisku ziņu dažos teikumos saskaņā ar oficiālās ies-
tādes instrukciju to pasniedza arī “Kurzemes Televīzija”, 
kura arī, kā zināms, pastāv lielā mērā tikai no vietējās 
pašvaldības dāsnā finansējuma. Divu nedēļu laikā vai-
rāk neviena ziņa, it kā nekas nebūtu noticis! Abos pārējos 
informācijas kanālos pāris reižu tikai oficiāla informācija – 
īsa un neko neizsakoša. Vainīgie tiks atrasti.

Grēkāži arī tika atrasti. Saprotams, ka tobrīd baseinā 
strādājošais pieredzējušais treneris un glābējs ir līdzatbil-
dīgs notikušajā traģēdijā. Bet paraudzīsimies uz to visu no 
cita rakursa. Tā ir sistēmiska kļūda, ka kaut kas tāds varēja 
notikt. Kā preses konferencē “sašutuši” stāstīja Olimpiskā 
centra “Ventspils” un pilsētas domes vadības pārstāvji, nor-
matīvajos aktos neesot tik striktu prasību, lai tās pildītu, bet 
mums tas bija pašiem skaidrs. Ja tā, tad rodas jautājums: 
kāpēc jau senāk neieviesāt video novērošanas kame-
ras, nenodrošinājāt divreiz vairāk instruktoru, pašu mazā-
ko bērnu nodarbībās, ļaujot piedalīties viņu vecākiem? 
Jautājumu ir daudz, bet pats būtiskākais ir sekojošs: kāda 
velna pēc Ventspils peldbaseinā ilgstoši drīkstēja notikt 
nodarbības, kas vispār nebija licencētas?

Kad publiski atklājās šokējošie fakti, protams, ka dau-
dzu bērnu vecāki atsakās savas atvases turpmāk sūtīt uz 
peldēšanas apmācības programmām. Ir arī pirmās "kritu-
šās galvas", no tām galvenā – Olimpiskā centra “Ventspils” 
valdes priekšsēdētājs Uldis Boitmanis. Ziniet, citu nebūs, 
jo citi nejūtas vainīgi. Konkrēti, pilsētas domes galvas. 
Neviena! Gluži kā pēc Zolitūdes traģēdijas no pašvaldības 
un tās padotībā esošo iestāžu vadības puses tikai kratīja ar 
pirkstu, cik lieli nelieši ir tie, kuri to veikalu būvēja, nevis 
mēs – atļauju un saskaņojumu izsniedzēji. Ventspilī ir līdzī-
gi. Padomājiet loģiski: kā neviens pilsētas domes ilgga-
dējā vadībā esošais nebija zinājis, ka peldēšanas apmācī-
bas notiek bez oficiāla saskaņojuma un licences?! Turklāt 
Olimpiskā centra “Ventspils” līdzīpašnieks ir ne tikai pilsē-
tas dome, bet arī Latvijas Olimpiskā komiteja.

Bet vietējā vietvara turpina būt mazaktīva. Un kā nu ne, 
jo ir jābūt uzmanīgiem: troņmantiniekam par godu slavi-
nātā programma “Ventspils – mazuļiem draudzīgākā pil-
sēta” draud piedzīvot smagu fiasko! Jau uzreiz pēc traģē-
dijas kāds asprātis internetā jau bija pārlabojis šo saukli 
uz “Ventspils – mazuļiem draudīgākā pilsēta”. Tikmēr paš-
valdība pamazām noņēmusi programmas slavināšanu no 
ikdienas programmas. Starp citu, arī senioriem draudzīgā-
kās pilsētas piesaukšana tagad ir slēgts temats saistībā ar 
Ventspils slimnīcā notikušo gadījumu, kad 10 cilvēki pēc 
kataraktas operācijas iedzīvojušies nopietnās komplikāci-
jās. Tikmēr galdā celts jau jauns lozungs: “Ventspils – infor-
mācijas un komunikāciju tehnoloģiju pilsēta”.

Padomāsim vēlreiz rūpīgi, kādu mēs paši vēlamies 
redzēt mūsu Ventspili. 

REDAKCIJAS VIEDOKLIS

VIEDOKLIS

Mazuļiem 
draudīgā pilsēta

Ventspils pilsētas domes 
amatpersonu rīcība, reaģē-
jot uz traģisko nelaimes 
gadījumu SIA “Olimpiskais 
centrs “Ventspils”” peldba-
seinā, liecina par amatper-
sonu iespējamu ļaunprātī-
bu, slēpjot nolaidības faktus 
vai klaju nespēju adekvā-
ti novērtēt radušos situāci-
ju, pieņemt tai atbilstošus 
lēmumus. Ventspils pašval-
dības radītajā infrastruktūrā 
amatpersonu rīcības rezultā-
tā ir gājis bojā bērns. 

Diemžēl pilsētas “vadī-
tājs” tā vietā, lai, atsauco-
ties uz četru deputātu lūgu-
mu sasaukt Ventspils pil-
sētas domes ārkārtas sēdi, 
kā ierasts, gļēvi ir izvēlē-
jies zākāt valsti, meklēt vai-
nīgos citur, ne atzīt paša 
vadītās domes nespēju 
atbilstoši pārvaldīt Ventspils 
pilsētas domes pakļau-
tībā esošās struktūras. 
Ir dzirdēts, ka SIA “Olimpiskais 
centrs “Ventspils”” val-
des priekšsēdētājs Uldis 

nu Ventspils pilsētas domes 
pārraudzībā esošajos sporta 
infrastruktūras objektos, kā 
arī lemtu par notikušā padzi-
ļinātas izvērtēšanas nepiecie-
šamību sistēmas nepilnību 
analizēšanai un novēršanai.  
Neraugoties uz to, ka traģē-
dija šokējusi un satraukusi 
ventspilniekus, domes izpild-
direktora Alda Ābeles paraks-
tītā atbildes vēstule uz depu-
tātu iesniegumu ir apbrīnas 
vērts formālas atrakstīšanās 
paraugs – dome informē, ka 
“atbilstoši likuma “Par paš-
valdībām" 28.pantam iesnie-
gumā par ārkārtas sēdes 
sasaukšanu jānorāda domes 
sēdes darba kārtība un tam 
jāpievieno domes lēmuma 
projekts. Ņemot vērā to, ka 
Jūsu iesniegumā minētās 
likuma prasības nav ievēro-
tas (darba kārtība ir aprak-
stīta vispārīgi, nav pievie-
nots domes lēmuma pro-
jekts), Jūsu iesniegums tiek 
atstāts bez virzības trūkumu 
novēršanai.”

LEMBERGS VAINO 
NOTEIKUMU TRŪKUMU

No amata pienāku-
mu pildīšanas atstādi-
nātais Ventspils pilsētas 
domes priekšsēdētājs Aivars 
Lembergs, 12.oktobrī runājot 
savā iknedēļas preses kon-
ferencē, gan visai ātri atra-
da vainīgos. Atzīstot, ka tā ir 
nolaidība, ja 15 mazi bērni 
peldētapmācības nodarbības 
laikā ir atstāti tikai viena tre-
nera uzraudzībā, viņš pazi-
ņoja: tas sliktākais šādā bīs-
tamā vidē ir, ka nav notei-
kumu. “Valstī nav izstrādā-
ti noteikumi. Valstī kādas 
tik nav inspekcijas, a kāpēc 
nenotiek centralizēta kontro-
le pār sistēmu kā tādu? Ir 
tak neskaitāmi daudz visādu 
baseinu, visādu nodarbību… 
Ko? Tagad katrai pašvaldī-
bai, 119 pašvaldībām veidot 

Aivis Landmanis, 
Ventspils pilsētas domes deputāts

Boitmanis šo pirmdien ir 
atbrīvots no amata. Izskan 
viedokļi, ka OC, taupot 
izmaksas, iepriekš ir atbrī-
vojies no peldbaseina per-
sonāla – medmāsas un glā-
bējiem. Ja tas ir tā, tad šāda 
budžeta “griešana” nebi-
ja iespējama bez Ventspils 
pilsētas domes Ekonomikas 
un budžeta komisijas līdz-
dalības. Tāpat ir zināms, ka, 
iespējams, attiecīgās apmā-
cības nav bijušas sertificētas. 
Kam par to būtu jāatbild? Vai 
tikai Boitmanim? Vai tomēr 
arī visu zinošajam, proto-
šajam neleģitīmajam pilsē-
tas “saimniekam” un visiem 
pārējiem Ventspils pilsē-
tas domes Ekonomikas un 
budžeta komisijas locekļiem, 
kuri ierasti taupa uz drošības 
un darbinieku rēķina. 

kaut kādu inspektoru tīklu 
par visiem jautājumiem? Tas 
taču ir absolūti nenormāli. 
Inspekciju skaits tak valstī 
ir pietiekams, kurām būtu 
jāpārbauda, vai nodarbību 
vadītājam ir visi nepiecieša-
mie sertifikāti, gan kvalifikā-
cijas, gan glābēja, vai viņi ir 
visu laiku atjaunoti, kā notiek 
nodarbības. Jābūt sarakstam, 
un tad iet cauri un kontrolē 
gan dokumentus, gan uz vie-
tas.” A.Lembergs arī uzsvē-
ra, ka jābūt stabilai normatī-
vo aktu bāzei, citādi katram 
baseina īpašniekam jātaisa 
savi noteikumi. 

Tikmēr Izglītības kvalitātes 
valsts dienests gala lēmu-

mu sola pieņemt pēc visu 
nepieciešamo dokumentu 
saņemšanas, tostarp arī par 
to, vai būtu sodāma atbildī-
gā amatpersona – tolaik vēl 
Olimpiskā centra "Ventspils" 
vadītājs Uldis Boitmanis. 
Konstatēta pārkāpuma gadī-
jumā dienests var piemē-
rot administratīvo sodu – no 
rājiena līdz 140 eiro nau-
das sodam. Vienlaikus šāds 
administratīvais sods varē-
tu vēlāk kļūt par pamatu 
arī kriminālām apsūdzībām. 
Šobrīd ir ierosināts krimināl-
process pēc Krimināllikuma 
13.nodaļas – noziedzīgi 
nodarījumi pret personas 
veselību. 
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M 
ūsu ģimenes mājā Berģos 
1944. gada 8. oktobra rīts 
bija nemiera pilns. Kara 
duna kļuva arvien stiprāka, 
Sarkanā armija jau bija oku-

pējusi Latgali, virzījās uz Vidzemi. Mani 
vecāki bija stingri nolēmuši, ka otrreiz Baigo 
gadu vairs neizturēs, tāpēc mums visiem 
jādodas uz Kurzemi. Tēvs jau bija sazinājies 
ar savu māsu, kura dzīvoja Ventspilī. Tagad 
abi ar māti meklēja vietu bedres rakšanai, 
lai noglabātu drēbes, traukus, tēva ieročus 
utt. Bija jau sapakoti divi koferi tēvam, kā arī 
divas somas – mātei un man. Tajās atradās 
pats nepieciešamākais. Bet Rīgas dzīvokļa 
atslēgas atdotas sētniekam. Var jau būt, ka 
drīz atgriezīsimies...

Es ļoti vēlējos atvadīties no savas mīļās 
vietas, tādēļ teciņus laidos cauri jauno priedī-
šu audzei uz Juglas ezeru. Tas mani sagaidī-
ja ar atvasaras saulē mirdzošo ūdens mirgu. 
Domās noglāstīju krastā piesieto airu laivu, 
kuru vecāki nesen bija iegādājušies. Pirms 
dažām dienām redzēju, kā tēvs tai bija uzkrā-
sojis manu vārdu...

Pienāca ļoti skumjais atvadu brīdis, jo 
mājās palika slima vecmāmiņa, kūtī gotiņa 
un dažas vistas. Sirds dziļumos bija noglabā-
ta cerība, ka iebrucējus apturēs. Bija dzirdēts, 

S 
ūdzības pamatā ir Eiropas Cilvēk-
tiesību konvencijas 10.pants, kas 
uzliek valstīm pienākumu neiejauk-
ties vārda brīvības īstenošanā. Līdz 
ar to valstij ir jāatturas no jebkā-

dām darbībām, kas nonivelē mediju lomu 
demokrātiskā sabiedrībā vai mazina mediju 
plurālismu. 

NEGODĪGAS PRIEKŠROCĪBAS UN 
PAŠVALDĪBAS BUDŽETS

SIA “Bauskas Dzīve” iepriekš vērsās 
Administratīvajā tiesā pret Iecavas novada 
domi, prasot aizliegt pašvaldības finansētā 
laikraksta “Iecavas Ziņas” izdošanu un reklā-
mu publicēšanu, kā arī zaudējumu atlīdzību. 
Saskaņā ar pieteikumu “Iecavas Ziņas”, lai 
arī saturiski un stilistiski atgādina neatkarīgu 
laikrakstu, formāli un faktiski nav redakcio-
nāli neatkarīgs, un ir pilnībā pakļauts Iecavas 
novada domei. Tas pamatā tiek finansēts 
no pašvaldības budžeta, kas dod negodīgas 
priekšrocības piesaistīt reklāmas zem tirgus 
cenas. Administratīvā rajona tiesa 2016.gada 
17.oktobrī atteicās ierosināt lietu. “Bauskas 
Dzīve” šo lēmumu pārsūdzēja Augstākajā 
tiesā, kas nolēma, ka SIA “Bauskas Dzīve” ir 
tiesības tiesas ceļā prasīt reklāmu aizliegšanu 
un zaudējumu atlīdzību. Attiecībā uz pārējo 

Paša galvenā šefa “piārs”
Pašvaldību izdotās avīzes ļoti patīk vietējiem politiskajiem bosiem, taču 
ievērojami kropļo konkurenci un kaitē reģionālo mediju stabilitātei. Mediju 
eksperti par to trauksmi cēluši ne reizi vien.  Tagad tā saucamā “pašvaldī-
bu avīžu lieta” nonākusi Eiropas Cilvēktiesību tiesā, kur ierosināta pēc SIA 
“Bauskas Dzīve” sūdzības.

sūdzību AT norādīja, ka SIA “Bauskas Dzīve” 
nav tiesību tiesas ceļā prasīt pašvaldības laik-
rakstu neizdošanu, un SIA “Bauskas Dzīve” 
iesniedza sūdzību ECT par tiesas noraidīta-
jiem jautājumiem.

ŠĶĒPU LAUŠANA 
AP PAŠVALDĪBU AVĪZĒM 

Šopavasar tika publiskots arī “Baltic Media 
Health-Check” pētījums par mediju vidi 
Baltijas valstīs, kurā atzīts, ka pašvaldību avī-
zes kaitē reģionālo mediju stabilitātei, izpla-
tot zemas kvalitātes saturu, kurā iekļautas 
ziņas ar politisku zemtekstu, tādējādi netiek 
pildīta sargsuņa loma, kura piemīt tradicio-
nālajiem medijiem. Būtībā pašvaldību laik-
raksti pilda pašvaldību sabiedrisko attiecību 
pārstāvja lomu, nevis galvenokārt informē 
sabiedrību par pašvaldības pieņemtajiem 
lēmumiem un iedzīvotājiem būtiskām lie-
tām. To apliecina arī Rīgas Stradiņa universi-
tātes asociētās profesores Andas Rožukalnes 
pētījums, kurā analizēti 110 pašvaldību izdo-
tie laikraksti, un secināts, ka publikāciju par 
izmaiņām likumdošanā, paziņojumu un citas 
oficiālas informācijas īpatsvars ir tikai 20% 
līdz 25% no pašvaldību avīžu satura.

Tikmēr šķēpu laušana par pašvaldību avīžu 
būt vai nebūt, risinās jau vairākus gadus. 

Konkurences padome vēl 2015.gadā pie-
dāvāja aizliegt pašvaldībām dibināt savus 
medijus, un norādīja, ka pašvaldību iejaukša-
nās mediju tirgū apdraud mediju pastāvēša-
nu. “Pašvaldības bieži dotē savus izdevumus 
un tai pašā laikā iekasē naudu par reklāmu. 
Privātajiem medijiem tas ir vienīgais līdzek-
ļu avots, bet pašvaldību laikraksti nosaka tā 
sauktās dempinga cenas un neatkarīgiem 
laikrakstiem nav vairs iespēju,” toreiz skaid-
roja Konkurences padomes vadītāja Skaidrīte 
Ābrama. Pašvaldību medijus piedāvāja iero-
bežot arī Kultūras ministrija. Tiesa, tā ietei-
ca nevis aizliegt pašvaldību laikrakstus pavi-
sam, bet gan ar likuma varu liegt tām pār-
dot reklāmas laukumus un precīzāk definēt 
– ko nozīmē pašvaldības pienākums informēt 
sabiedrību.

Diskusijas par to, kā ierobežot pašvaldību 
informatīvos izdevumus, vairāk nekā pusotru 
gadu risinājās arī Saeimā, taču rezultātā “čiks” 
vien sanāca. Likumdevējs tā arī neatbalstī-
ja priekšlikumu mainīt likumu, lai ierobežotu 
pašvaldību un valsts institūciju iespējas izdot 
informatīvos izdevumus kā masu medijus.

VIENĪGAIS PAREIZAIS VIEDOKLIS 
VAI KAS NOTIEK VENTSPILĪ

Ventspils piemērs liecina, ka aizliegums 
pašvaldībām izdot savas avīzes, situāciju 
nemainītu. Jo vietējai varai arvien paliek 
iespējas ļoti iespaidīgā apmērā pirkt tā sau-
camos reklāmas laukumus vietējos laikrak-
stos. Pats par sevi tas varbūt arī nebūtu nekas 
slikts, ja vien šajos pirktajos laukumos tiktu 
izvietota domes oficiālā informācija un iedzī-
votājiem būtiska informācija, nevis paša gal-
venā šefa “piārs”.

Par Ventspils pilsētas domes iespaidī-
gajiem tēriņiem mediju lauciņā opozīcijas 
deputāti Ģirts Valdis Kristovskis, Dace Korna, 
Aivis Landmanis un Ivars Landmanis vēl 
šā gada 25.augustā iesniegumā informēja 
Vides un reģionālās attīstības ministriju. Taču 
ministrija dziļdomīgi klusē. Tomēr Apvienotā 

saraksta deputātu teiktajā ir vērts ieklausī-
ties.  “Deputāta A.Lemberga centienus notu-
rēt Ventspils domes priekšsēdētāja ietekmi 
sabiedrībā, saglabāt ietekmi pār Ventspils 
domi, tās administrāciju, vietējiem masu 
informācijas līdzekļiem uzskatāmi apliecina 
Ventspils pilsētas domes pašvaldības iestā-
des “Ventspils Digitālais centrs” un “Ventas 
Balss” nodrošinātās Ventspils pilsētas domes 
priekšsēdētāja Aivara Lemberga iknedē-
ļas preses videokonferences.  Tajās viņš 
kā Ventspils domes priekšsēdētājs izklāsta 
savu personīgo viedokli par dažādām aktu-
ālām tēmām Ventspilī, Latvijā un pasau-
lē.” Minētajā iesniegumā minēts arī, cik 
simtiem tūkstošos eiro mērāmus publiskos 
līdzekļus Ventspils pilsētas dome, tās iestā-
des, kapitālsabiedrības, biedrības ik gadus 
atvēl “Ventas Balss” darbības sekmēšanai.  
Piemēram, šā gada 1. jūnijā ticis pieņemts 
lēmums Ventspils pilsētas domei slēgt līgu-
mu ar SIA “Ventas Balss” par līgumcenu 369 
066 eiro, savukārt Ventspils brīvostas pārval-
de, kuras valdes priekšsēdētājs ir Lembergs, 
“Ventas Balsij” ik gadus atvēl ne mazāk 
kā 100 000 eiro. Kā piemēru deputāti min 
Ventspils brīvostas 2014.gada 21.novembra 
valdes lēmums par līguma slēgšanu ar SIA 
“Ventas Balss” par reklāmas pakalpojumu 
sniegšanu par kopējo summu 118 807 eiro. 
“Rezultātā šādi, no Ventspils domes finan-
šu resursiem apmaksāti masu informācijas 
līdzekļi ekskluzīvi nodrošina A.Lembergam 
viedokli, veido pozitīvu ieskatu par viņa vadī-
to politisko spēku “Latvijai un Ventspilij”.” 
Jāpiebilst, ka opozīcijas deputātiem nav 
iespēju izmantot šo par ventspilnieku naudu 
apmaksāto resursu sava viedokļa paušanai. 
Tieši pretēji – kā teikts iesniegumā VARAM, 
“Apvienotā saraksta opozīcijas deputātus un 
to darbu laikraksts “Ventas Balss” parāda 
izteikti negatīvi un neobjektīvi.”

Kā redzams, pašvaldībai nebūt nav obligā-
ti jāizdod sava avīze, pietiek ar lieliem reklā-
mas līgumiem… 

MUMS RAKSTA
Mūsu lasītāja Viktorija Kalniņa, iedvesmojoties no laikraksta “Ventspilnieks.lv” rakstos publicētajiem vēstures stāstiem, atsūtījusi 
savu atmiņu stāstu par mūsu pilsētu. Savā vēstulē viņa raksta: “Esmu pensionēta skolotāja, otrās grupas invalīde. Paldies, ka jums 
nepietrūka pacietības izlasīt manu vēstuli. “Ventspilnieku.lv” gaidu ar nepacietību katru nedēļu, lasu un priecājos par katru rindiņu.” 
Arī “Ventspilnieks.lv” redakcija ir gandarīta par lasītājas vēstuli, daloties atmiņās par savu iepazīšanos ar mūsu pilsētu vēl tālajos 
kara gados. Lūk, lasītājas atmiņu stāsts.

Mana pirmā iepazīšanās ar Ventspili
ka Kurzemi nosargāt bija uzticēts 19. latviešu 
divīzijai. Arī angļi un amerikāņi palīdzēšot... 
1,5 kilometrus tālais ceļš līdz autobusa pie-
turai nemaz nebija tik viegls, smagie nesa-
mie gurdināja rokas. Pusceļā apstājāmies, lai 
palūkotos uz mīļo mājiņu. Sētsvidū augošā 
kļaviņa spīdēja zelta lapu rotā. Nekad neaiz-
mirsīšu šo burvīgo ainavu!

Rīgas stacijas augstais perons bija ļaužu 
pilns. Visiem somas, saiņi, koferi un drū-
mas sejas. Drīz bija jāpienāk vilcienam uz 
Ventspili. Vagoni bija pārpildīti, taču radies arī 
kāds mierinājums – dodamies tak’ tālāk no 
“sarkanajiem”. Ventspilī ieradāmies gandrīz 
pusnaktī, toreiz lokomotīve jau nebija neko 
daudz spēcīga. Kad izkāpām, man sejā ieplū-
da savādi mitrs gaiss, it kā es atrastos kādā 
mākonī. Šķērsojām tiltu, tas viegli šūpojās 
virs tumšas, lielas upes. Tēvs zināja ceļu – 
mēs iešot uz Žāžu ciemu. Uzmanīgi liku soļus, 
jo iela izrādījās esam dēļu laipa.

Mana krustmāte ar vīru un četrgadīgo meiti-
ņu dzīvoja mežā koka mājiņā, kurā bija virtuve 
un tikai viena istaba. Kaut kā visi seši saspie-
dāmies. Man guļvietu sarīkoja uz diviem krēs-
liem, kam pārlika finiera plāksni un matracīti. 
Mūs, nogurušos bēgļus, viss apmierināja. Labi, 
ka ir tā! Dienas ritēja. Visvairāk izjutām pārti-
kas trūkumu. Mūsu somās nekā ēdama nebi-

ja, bet krustmāte varēja pacienāt ar brūkleņu 
ievārījumu un skābiem kāpostiem. Dažreiz 
māte ar tanti devās uz netālajām dzirnavām, 
kur laucinieki bija atveduši labību, lai tiktu pie 
miltiem. Viens otrs apžēlojās un iebēra viņu 
maisiņos sauju miltu, putraimu, kas mums 
ļoti noderēja.

Ventspils bija bēgļu pilna. Tēvs jau bija sati-
cis paziņas. Tie pastāstīja, kā nokļūt pāri jūrai 
uz Gotlandi. Jānorunā tikai tikšanās vieta un 
laiks. Dzirdēju, ka naktī vecāki sprieda, vai 
nedoties tālāk uz Zviedriju. Māte ar asa-
rām centās tēvu pierunāt atmest šo domu. 
Doties bangainā jūrā uz svešu zemi? Nē, nē. 
Krustmāte un tēvocis gan bija izlēmuši palikt 
tepat. Dārziņa stūrī bija izrakta liela, dziļa 
tranšeja, kur paslēpties no krievu lidmašīnu 
bumbām. Netālu taču atradās lidlauks, kas 
varēja būt par labu mērķi. Un tiešām pie-
nāca nakts, kad bija jāslēpjas šajā slēptuvē. 
Pavisam tuvu nokrita dažas bumbas, to kau-
cieni naktī krītot skanēja briesmīgi.

Kādu dienu saņēmu drūmu atklātnīti, kuru 
sūtīja mana pirmā draudzene Rita. Viņa 
rakstīja, ka kopā ar tēvu un māti atrodas 
Liepājā un tūlīt kāps uz milzīga tvaikoņa, 
kas dosies uz Vāciju. Nevarēju valdīt asa-
ras. Vēlāk, sešdesmitajos gados Rīgā sasta-
pu Ritas brālēnu, kurš paziņoja traģisku vēsti 

– lielais kuģis ticis torpedēts! Visi gājuši bojā.
15. oktobrī Žāžciema mājiņu sasniedza ziņa, 

ka Rīga atkal okupantu rokās. Kaujās ļoti cie-
tusi vecpilsēta, nogāzies Pēterbaznīcas tornis, 
nopostīts Melngalvju nams utt. Kā šodien dzir-
du tēva izmisīgo jautājumu: “Bet vai Brīvības 
piemineklis ir cietis?” Viņš bija klāt tā atklāša-
nā, un visu mūžu svētu turēja brīvās Latvijas 
vārdu. Tēva, lielā patriota, piemiņu man izde-
vās iemūžināt žurnālistes Ilzes Apines grāmatā 
“Kā iznīcināja brīvvalsts policiju?”.

Dzīve Ventspilī kļuva arvien nemierīgāka. 
Vecāki sameklēja Popes mežos kādas mājas 
pie Rendas upes. Pārcēlāmies tur un centā-
mies saimniecībā kaut ko palīdzēt, jo ēst gri-
bējās! Te sagaidījām arī kara beigas. Mani 
pusaudzes gadi bija sākušies baiļu un sāpju 
pilni. Tālāk sekoja cīņa par izglītību, patīkama 
darba dots mierinājums, neiztika arī bez izlik-
šanās un melošanas (Staļina laiks!), jaunība 
“uz rožaina mākonīša”, neveiksmīga laulība, 
smaga slimība... Viss ir bijis.

Prātā nāk Vizmas Belševicas teiktais, ka 
“nu mans kamols ir gadiem biezs...” Vecāki 
agri aizgāja mūžībā, līdzi paņemot sapni par 
brīvu Latviju. Žēl, ka viņi nesagaidīja Atmodu. 
Bet man Radītājs ir atvēlējis daudzus gadus 
šai saulē. Un otru dzimto pilsētu – Ventspili.

Viktorija Kalniņa, Ventspilī

Pašvaldībai nebūt nav obligāti jāizdod 
sava avīze, pietiek ar lieliem reklāmas 
līgumiem… Uzminiet, kura pilsēta ir līderos?
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 HK “VENTA2002”  
AICINA:

Tiekamies 
Ventspils ledus hallē

SIA “ELEKTRIĶIS”

V.B.”MEŽA SERVISS”

NĀC ATBALSTI SAVĒJOS!!!
Mūs atbalsta:

2017. gada 21. oktobrī plkst. 13.15
U-14 komandu spēle

HK Venta2002 – Sāga/Daugava 

plkst. 15.00
U-18 komandu spēle

HK Venta2002 – HK Lido 

2017. gada 22. oktobrī plkst. 16.15
U-16 komandu spēle

HK Venta2002 – Liepājas SSS

Ašeradens amatā līdz valsts 
svētkiem
Ekonomikas ministrs Arvils Ašeradens 
paliks amatā līdz nākamā gada valsts 
budžeta pieņemšanas brīdim. Šādam 
Ministru prezidenta Māra Kučinska un koa-
līcijas partneru lūgumam piekritusi minis-
tra pārstāvētās partijas “Vienotība” valde. 
Turpmāka lēmuma pieņemšana atlikta līdz 
16.novembrim.

Vairāk noziegumu pret 
bērniem
Ja kopējam noziegumu skaitam Latvijā ir 
tendence samazināties, tad pretēji ir ar 
noziegumiem pret nepilngadīgajiem – to 
skaits pieaug, atzinis Valsts policijas priekš-
nieks Ints Ķuzis. Bērni arvien vairāk kļūst 
par vardarbības, tostarp seksuālās vardar-
bības upuriem: noziegumu pret nepiln-
gadīgajiem skaits šogad salīdzinājumā ar 
atbilstošu laika posmu pērn pieaudzis par 
20%.

Neatteiksies no 
bērnunamiem
Audžuģimeņu skaits Latvijā ir nepietie-
kams, tāpēc no bērnunamiem un internāt-
skolām pavisam atteikties nav iespējams. 
Tā secinājuši Saeimas Pieprasījumu komisi-
jas deputāti. Sēdē izskanēja, ka arī audžu-
ģimenēs konstatējami tādi paši bērnu tie-
sību pārkāpumi kā bērnunamos, tādēļ pri-
māri būtu jāstrādā ar bioloģiskajām ģime-
nēm, lai bērni no tām nebūtu jāizņem.

"Latvenergo" – joprojām 
vērtīgākais
Jau 10.reizi par Latvijas vērtīgāko uzņēmu-
mu atzīts elektrouzņēmums “Latvenergo”. 
Uzņēmuma novērtējums šā gada topā 
sasniedzis 1,747 miljardus eiro, tā vēr-
tība gada laikā augusi par 34%. Seko 
valsts uzņēmums “Latvijas Valsts meži”, 
kā arī joprojām strauji progresējušais  
SIA “Mikrotīkls”, kas gada laikā kāpis no 
8. vietas.

Ministrs: mobilo tīklu 
traucējumi jāizmeklē
Ir pietiekams pamats izanalizēt īsi pirms 
Krievijas un Baltkrievijas militārajām mācī-
bām “Zapad 2017” Kurzemē novērotos 
mobilo sakaru traucējumus, lai apzinātu 
valsts spējas un noturību pret šādiem gadī-
jumiem, uzskata ārlietu ministrs Edgars 
Rinkēvičs. Komentējot konstatētos saka-
ru traucējumus, kurus radījusi moderna 
Krievijas ierīce Baltijas jūrā, ministrs vērsa 
uzmanību, ka valsts kiberaizsardzības sis-
tēma tiek nemitīgi testēta un šie Kurzemē 
novērotie mobilo sakaru traucējumi bijis 
tam piemērs.

Dziesmu svētku tradīcijas 
nemainīs
Koru kari, kurus iepriekš bija iecerēts rīkot 
ārpus Dziesmu svētkiem, raisot dažādu 
iesaistīto pušu domstarpības, tomēr nori-
sināsies Dziesmu svētku laikā. Savukārt 
svētku gājiens plānots jau Dziesmu svēt-
ku sākumā, nemainot ierasto gadiem ilgo 
tradīciju. 

70 miljoni eiro reto slimību 
ārstēšanai
Laikā līdz 2020. gadam reto slimību apzi-
nāšanai un ārstēšanai Latvijā līdztekus eso-
šajam finansējumam papildu tērēs gan-
drīz 70 mlj. eiro. Piemēram, būs vairāk 
valsts apmaksāti laboratoriski izmeklējumi, 
ģenētiski izmeklējumi cilvēkiem, kas plāno 
grūtniecību, kā arī citi pasākumi. Turklāt 
izmeklējumi būs ne tikai bērniem, bet arī 
pieaugušajiem.

LATVIJĀ

Internetā uzzinājām par iespēju izdevniecībā  
“Domu pērles” par nelielu samaksu iesniegt 
tekstus kopkrājumam  vai atsevišķai grā-
matiņai, tas bija papildus stimuls strādāt ar 
sevi. Tagad krājam naudu un tekstus trešajai 
grāmatiņai.”

ĻAUJIET PABAROT VISTIŅAS
 “Pati vienmēr esmu bijusi atsaucīga jau-

niem iespaidiem, bet tagad pamanīju, ka arī 
Valters labprāt kopā ar mani grib iziet ļaudīs 
un vērojumus dabā uzsūc sevī tikpat negau-
sīgi, kā sausa zeme lietu. Un no tā izaug dze-
jas tēli, pagaidām varbūt vēl neizskatīgi, bet 
tomēr zaļi,” Ligita ir gandarīta, ka Valteram 
dzīvē parādījušies jauna aizraušanās, kas 
nekavējas izpausties vārsmās: “Man šodien 
bija laba diena, Rītdiena būs vēl labāka.” 
Ja tādi vārdi nāk no slimā ķermenī iespros-
totas sirds, jāsāk domāt, ka daudzi veselie 
savas iespējas un varēšanu aizstāj ar gau-
dām par to, cik ļoti kāds vai kas viņiem trau-
cē iecerēto sasniegt, nevis soli pa solim iet 
uz to. Nepretendējot uz lielu filozofisku vai 
emocionālu dziļumu, dažkārt Valtera vārs-
mas atklāj no invalīda skata punkta izteiktu 
bezgala skaudru un veselajiem nepatīkamu 
patiesību. Tādu kā literāri neveiklajās, bet no 
sirds  “manai mīļajai omītei” veltītajās rin-
dās: “Paldies, ka ņēmi mani līdzi staigāt, / 
Paldies, ka atļāvi dārzā tev palīdzēt./Paldies, 
ka ļāvi man pabarot vistiņas.” Jo gan valdī-
ba, gan sabiedrība līdz šim mēģina no inva-
līdu problēmām atpirkties vienīgi ar naudas 
pabalstu palielināšanu, tā vietā, lai sagādātu 
iespēju arī viņiem justies kā pilnvērtīgiem cil-
vēkiem, savas varēšanas robežās darot derī-
gu darbu, katram ļaujot ”pabarot vistiņas.”

RĪTS, PRIEKĀ TĪTS
Valters ir citādās domās, nekā tie, kas “mīl 

šo zemi, bet nemīl šo valsti”, Latvijas dzimša-
nas dienā paziņojot: “Esmu lepns, ka dzīvo-
ju/ Šajā zaļajā, skaistajā valstī”. Un citur vēl 
šādi: “Paldies Dievam, esmu laimīgs,/Ka man 
ir pašam savas mājas./ Un paldies Dievam- / 
Es varu iepriecināt cilvēkus.” 

Iepriecināšanas iespējas, protams, nesais-
tās ar materiāliem labumiem. Ligita savās 
vārsmās atklāti pasaka: “Invalīdi jau iztiek 
tikai no akcijas  precēm,-/ ...To es saku no 
savas pieredzes.” Taču dzīvesbiedri piekrīt 
uzaicinājumiem nolasīt savu dzeju interesen-
tiem Invalīdu biedrībā, bibliotēkā vai tautas 
namā, cerot, ka tadejādi iepriecinās ļaudis ja 
ne ar dzejas meistarību, tad ar uzdrīkstēša-
nos nostāties publikas priekšā, no kā fiziski 
traumēti cilvēki parasti atturas. Un vēl – rādīt 

piemēru, ka var nepa-
kļauties visa kritizēšanas 
un noliegšanas modei, 
bet pateikt par citiem arī 
labus vārdus, priecāties 
par ikdienā ieraudzīto. 
Kā Ligita: “Es lasu drau-
gu dzeju, / Kas manī nes 
laimes izjūtu/...”  Un vēl: 
“Gājām dabā skaistumu 
skatīt-/ Ventspilī skais-
tuma netrūkst nekad./ 
...Mūsu pastaigas rīts – 
priekā tīts.”

Vēl viens nesen atklāts 
laimes avots abiem  ir 
iestāšanās Ventspils bap-
tistu draudzē, kur sastap-
ti izcili iejūtīgi un labestī-
gi brāļi un māsas. Vesels 
piedzīvojums bijusi kristī-
šanas ceremonija Užavas 
upē, pēc kuras sekoju-
si silta pirtiņa, ar izdo-
mu klāts mielasta galds 
un, protams, daudzie 
laba vēlējumi. Valteram 
tā bijusi gandrīz vai pirmā 
pieredze ticības lietās, 
bet Ligita saka, ka  nekur 
līdz  šim nav piedzīvoju-
si tik patīkamu auru, kā vienkārši iekārtotajā 
draudzes baznīcā. Viņa paspējusi iesaistīties  
starpkonfesionālajā Lūgšanu grupiņā, kas 
aizlūdz par slimajiem vai nelaimes piemek-
lētajiem, vajadzības gadījumā apmeklē tos 
mājās vai slimnīcā, tādejādi  stiprinot cerībā. 
Tas gan nenozīmē, ka invalīdi un mazturīgie, 
kādu draudzē nav mazums, dzīvotu apkārt-
nes nejēdzības  neredzošā svētlaimē. Taču to 
pārvarēšanā viņi paļaujas uz lūgšanu spēku 
un Dieva gribu, kas “ļaunumu neatstās neso-
dītu, bet labos darbus atmaksās”. 

LAID VAĻĀ VĒJA ZIRGUS
Šķiet neticami, bet Valters, neskatoties uz 

pārvietošanās problēmām, ir pabijis Šveicē, 
Zviedrijā, Beļģijā, Itālijā, Austrijā, Polijā, 
Anglijā un pat tālajā Argentīnā. Tas bijis 
iespējams pateicoties mammai, kura strā-
dā starptautiskā firmā, darba uzdevumos 
apmeklē daudzas pasaules valstis un ik pa 
laikam var uzaicināt ciemos arī vienīgo dēlu, 
kuru reizēm pavada audžutēvs. Argentīnas 
iespaidi arī Valtera vārsmās: “ Pie ūdenskri-
tuma pienāk man klāt/ Indiānis un iedod 
man stabuli, / Un saka man, lai es spēlēju / 
Ar viņu kopā.../ “ 

Tuvākajos plānos tādi ceļojumi gan nav 
iezīmēti, Grosmaņi cer, ka Ventspils Invalīdu 
biedrības vadītāja Mārīte Strūģe viņus, tāpat 
kā līdz šim, aicinās ekskursijās pa Latviju vai 
Ventspils novadu. Tādas tiek gaidītas, jo vese-
lība dzīvesbiedriem patstāvīgi ļauj pārvieto-
ties tikai pilsētas robežās, un arī  tad jārē-
ķinās ar kupenām un slidenām ietvēm. Ar 
nepacietību tiek gaidīts siltais gadalaiks, kad 
Valters vakaros varēs sēdēt pie dīķa un vērot: 
“Bebrs kokus apgrauzis/ Asus kā zīmuļus”/, 
un tad pie ūdensspoguļa  pienāk “...ļoti vecs 
zirgs./ Viņš remdēja savas slāpes./” 

Nesteidzīgās pastaigas, izbraucieni uz pil-
sētas mežiem vai pie jūras kopā ar Ligitu 
nākuši apšaubāmo draugu un paziņu vietā, 
kas Valteru bija apsēduši līdz ģimenes izvei-
došanai. Ligita kā svētkus gaida meitu ieraša-
nos –  Sintiju no Kuldīgas, Agnesi no Anglijas. 
Un, protams, mazdēliņu Dāvi, kuram cie-
nasts tiks sarūpēts arī no pieticīgās pensijas. 
Valteram svētki būs, kad nezin no kurienes 
atkal atbrauks mīļā māmiņa vai viņas burvī-
gā māsa no Portugāles. Bet līdz tam: “Laid 
vaļā savus vēja zirgus -/ Lai tie ganās pla-

Savu ikdienu 
piepilda ar atradumiem

Ligita ar meitu Sintiju un mazdēlu Dāvi.

Valters ar mammu Venēcijā, gondolā.

šajās dzejas pļavās,” aicina Ligita. Grūti noti-
cēt, ka to saka nevis padsmitniece, bet vec-
māmiņa. 
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Atmiņa, piemiņa un pieminekļi

M 
ūsu pilsētā īstu pieminekļu 
maz. Vienīgais, kas būvēts 
par ventspilnieku saziedoto 
naudu, ir piemineklis jūrnie-
kiem un zvejniekiem, kuru 

kaps – jūras dzelme. Tas atklāts 1938. gada 
oktobrī. Varenais, no Ventas izceltais sirds 
formas akmens ar enkuriem un granīta 
plāksnē iegravētu piemiņas vainagu jopro-
jām stāv Ventmalā pie vecās Ziemas ostas. 
Daudz jaunāks ir necilais piemiņas akmens 
politiski represēto – izsūtīto un nobendē-
to ventspilnieku atcerei. Arī tas atrodas 
Ventmalā (Tilta dārzā), vietā, no kuras labi 
redzama dzelzceļa stacija Pārventas pusē. 
Tieši tur 1941. un 1949. gadā stāvēja brūnu 
vagonu sastāvi, kas simtiem ģimeņu aizve-
da trimdā, postā un nāvē.

ĻEŅINEKLIS, STAĻINEKLIS 
UN ĢIPŠA KIČS

Vairāki pieminekļi, kas joprojām atrodas 
Ventspilī, celti padomju okupācijas perio-
dā. Jāsaka, tolaik Latvijas pilsētās, toskait 
arī pie mums, bija īsts pieminekļu un pub-
liskās vietās uzstādītu skulptūru rekordražas 
laiks. Pirmajā vietā, pats par sevi saprotams, 
bija Ļeņina pieminekļi, vai, lietojot Atmodas 
laika apzīmējumu, „ļeņinekļi”. Ventspilī tādu 
pirmoreiz uzstādīja, visticamāk, 1947. gadā, 
vietā, kur tagad iekārtots Dzirnavu laukums, 
ko toreiz sauca par Pionieru skvēru. Tā cen-
trā – ar skatu uz Ganību ielas pusi – uzbūvēja 
varenu „Goda plāksni”, kas redzama 2. attē-
lā. No tās pa kreisi atradās ar bronzas krāsu 
klāts ļeņineklis, bet pa labi – atbilstoši ideolo-
ģiskajai simetrijai – pacēlās „staļineklis”. Par 
šo pieminekļu izvietojumu un vadoņu pozām 
ventspilnieki sacerēja ne vienu vien anekdo-
ti, ko līdz 1953. gadam stāstīja tikai čukstus. 
1956. gadā kādā vasaras naktī, tumsas aiz-
segā, staļinekli aši un operatīvi novāca, stās-
ta, tas esot nogremdēts tā saucamajās mālu 
bedrēs (aiz Reņķa dārza). Otrs vadonis, ik 
gadus svaigi nobronzēts, savā vietā nostāvē-
ja teju 20 gadus, kad sakarā ar jauna, lielāka 
un daudz augstāka "ļeņinekļa" uzstādīšanu, 
veco atdeva krievu armijniekiem, kuri atra-
da vadonim vietu Vasarnīcu ielas galā, kara-
spēka daļā.

Pieminekļu celšanas tradīcija pastāv 
kopš senseniem laikiem, tā godinot 
cilvēkus, kuri paveikuši ko izcilu – tā 
godināti mākslinieki, mūziķi, sportisti 
un, protams, cīnītāji par savas tautas 
brīvību un labklājību. Pieminekļi vald-
niekiem vērtējami divdabīgi – dažkārt 
tie tiešām celti uz pavalstnieku mī-
lestības un atzinības pamatiem, bet 
daudzreiz – pēc pašu valdītāju gribas. 
Vēl ir pieminekļi īpašu notikumu un 
vēsturisku pavērsienu atcerei – Latvijā 
pats pazīstamākais un simboliskākais ir 
Brīvības piemineklis Rīgā.

Varbūt kādam tas šķiet paradok-
sāli, citiem – pilnībā pašsaprota-
mi, bet Helovīns jeb Visu svēto 
dienas priekšvakars ir kā tāds 
pasaules “trends” jeb modīga 
padarīšana, kas arvien dziļāk 
iesakņojas arī Latvijas mūsdienu 
sabiedrībā. Tiesa, līdz Helovīnam 
vēl ir laiciņš, jo oficiāli tā ir ok-
tobra pēdējā diena, taču Ventspilī 
to sāks svinēt jau agrāk – šajā 
nedēļas nogalē. Pareizāk sakot, 
palīdzēs labi un laicīgi sagatavo-
ties Helovīna vakaram.

Ar ķirbi 
azotē

P 
iektdienas vakarā no 
plkst.18 ir jādodas uz 
Ventspils Jauniešu māju, 
kur Helovīna pasākuma 
laikā ikvienam apmeklē-

tājam būs iespēja piedalīties rado-
šās darbnīcās – izgrebt savu līdzpa-
ņemto ķirbi, apgleznot seju atbilsto-
ši savam tērpam, fotografēties foto 
stūrī, iemūžinot atmiņas, un vēlāk 
tikt pie skaistām fotogrāfijām. Īpaši 
puišus varētu aizraut mači autotrasē 
tumsā, būt aktīvākiem dalībniekiem 
būs iespēja vērot deju priekšnesumus 
un ēnu teātri, turklāt rīkotāji sola arī 
“šausmu trasīti”. Ierašanās pasāku-
mā maskās un tērpos, bet pasākuma 
laikā būs lieliska iespēja piedalīties 
tērpu modes skatē. Drosmīgākajiem 
un krāšņākajiem tērpiem tituli un 
pārsteiguma balvas. Bet vaka-
ra izskaņā dejas ikviena gaumei un 
vecumam. Jā, jā, jā – jebkurai gaumei 
un vecumam, nevis tikai jauniešiem. 
Tā vien šķiet, ka šis būs stilīgs vakara 
“tusiņš” pat ģimeņu lokā.

Bez Latvijas dižogas – ķirbja – 
Helovīna vakarā neiztikt, taču ko darīt, 
ja tāda pašu dārzā neaug vai nav bijusi 
iespēja to savlaicīgi iegādāt? Laika vēl 
ir gana, tāpēc sestdiena būs īstā reize 
par to parūpēties. Dodies uz Ventspils 
Vecpilsētas tirgu, tur būs lielā tirgoša-
nās ar rudens ražu. Jau no pulksten 8 
savas rudens ražas pircējiem piedāvās 
dažādi tirgotāji ne vien no Ventspils 
novada, bet arī apkārtējiem rajoniem. 
Galvenā uzmanība būs veltīta tieši 
dižogai – ķirbim. Līdzās lielajai tirgo-
šanās reizei, Vecpilsētas tirgus lauku-
mā paredzēta arī lielākā pašaudzētā 
ķirbja meklēšana, svēršana un lielāko 
ķirbju īpašnieku apbalvošana, bet uz 
lielā katla vārīs un interesentus cienās 
ar ķirbju biezzupu. Un kāda gan omu-
līga tirgošanās, ja tigū nav muzikan-
tu! Arī tā būs, par to rūpēsies dziesmu 
ansamblis “Ventiņ’”, instrumentālais 
ansamblis “Trīs seniori” un Jaunrades 
nama bērnu dziesmu ansamblis.

Kad nu tirgū sapirkti rudens ražas 
labumi, vēlāk paēstas kārtīgas pus-
dienas un dažs vēl pa vidam arī 
labi nosnaudies diendusā, klāt sest-
dienas vakars – balles laiks. Tādu 
sestdienas vakarā būs veselas divas. 
Plkst.19 teātra namā “Jūras vārti” 
ar 25.jubilejas tūres koncertu pie-
stās populārā latviešu popgrupa “Otra 
puse”. “Lietus nolijis”, “Uzzīmē mani”, 
“Kopā”, “Vēstules”, “Nakts vai rīts” 
un daudzi citi populāri hiti izskanēs 
koncertā. Īpašā viešņa būs dziedātāja 
Antra Stafecka, ar kuru grupai izvei-
dojusies cieša sadarbība. Kad koncerts 
būs galā, tālāk ceļš ved uz Kultūras 
centru, kur no plkst.21 sāksies lielā 
“Rudens balle”. Par īstu omulību un 
lustīgumu gādās grupa “Krauja Band”. 
Lustīgu nedēļas nogali! 

Piecdesmitajos gados Ventspili burtiski pie-
gāza pilnu ar baltām ģipša skulptūrām. Jau 
minētajā Pionieru skvērā stāvēja balts pio-
nieris ar miera balodi, savukārt Komjauniešu 
skvērā (tagad Jaunpilsētas laukums) – pio-
nieris ar tauri (3. attēls). Sarkanmuižas dam-
bja galā – ģipša robežsargs ar suni, apstādīju-
mos pie stadiona – sportiste īsās bikšelēs ar 
airi pār plecu. Šo „māksliniecisko ģipšu” bija 
daudz vairāk, visus nosaukt nav iespējams. 
Ir skaidrs, ka šiem kičīgajiem veidojumiem 
nebija ne atmiņas, ne piemiņas funkciju.

DĪVAINĀ PIEMIŅA SARKANAJAM 
KOMISĀRAM

Savukārt sešdesmitie gadi piepildīja pilsē-
tu ar skulptora Zariņa granīta tēliem. Divi no 
tiem stāv joprojām – trīs 1905. gada revolu-
cionāri Raiņa ielas krustojumā un pieminek-
lis Jānim Fabriciusam. Lai kā arī komunisti 
pūlējās padarīt 1905. gada revolucionāros 
notikumus Latvijā par „savējiem”, objek-
tīvais skatījums uz tālaika notikumiem lie-
cina ko citu – latviešu inteliģence mudinā-
ja tautu, toskait jau stabilo zemnieku slāni 
atbrīvoties no krievu cara un vācu baroniem. 
Tāpēc šim piemineklim ir vieta mūsu pilsētā 
– atmiņai un piemiņai. Citādi ir ar Fabriciusu. 
Kas tad īsteni bija Jānis Fabriciuss, kādi viņa 
nopelni Latvijas tautas un Ventspils pilsētas 
labā? Dzimis Zlēkās, Ventspilī mācījies skolā, 
pēc tam... cariskās valdības ierēdnis! Pāris 
gadus strādājis Rīgā, iestājies partijā, izsūtīts 
trimdā. Taču tikai retais zina, ka 1918. gada 
decembrī, kad Latvijā sākās brīvības cīņas, 
Fabriciuss, būdams 2. padomju strēlnieku 
divīzijas komisārs, kaujā pie Inčukalna cīnī-
jās PRET Latvijas zemessardzi; nedaudz vēlāk 
tai pašā amatā stājās pretī Igaunijas brīvības 
cīnītājiem. Par šīm kaujām Fabriciuss saņē-
ma savu pirmo Sarkanā karoga ordeni, otro 

viņš izpelnījās 1920. gadā, kad padomju Krievija 
centās apspiest par savu valsti cīnošos Polijas pat-
riotus. Tātad mūsu pilsētā joprojām stāv piemi-
neklis latviešu, igauņu un poļu brīvības cīnītāju 
ienaidniekam! Ja jau no 4. vidusskolas pagalma 
Atmodas laikā izvāca aktīvā komjaunieša, 1941. 
gada izsūtīšanas Liepājā aktīva dalībnieka, tero-
rista (3 nevainīgu cilvēku, toskait bērna, slepka-
vas) Imanta Sudmaļa bisti, kāpēc Ventspilī jopro-
jām jāuztur sarkanā komisāra Fabriciusa piemiņa?

SAVAS VALSTS UN PILSĒTAS PATRIOTI
 Mūsu pilsētā ir dzīvojuši un strādājuši patiešām 

izcili cilvēki, savas valsts un pilsētas patrioti, kas 
patiesi nesuši Ventspils vārdu pasaulē. Piemēram, 
Teodors Grīnbergs – mācītājs, jaunatnes audzinā-
tājs, nesavtīgs izglītības un kultūras darbinieks, 
pirmās (!) latviešu vidusskolas dibinātājs un ilg-
gadīgs direktors, pēc 1932. gada Latvijas ev. lut. 
baznīcas arhibīskaps – mīlēts un cienīts vairā-
kās paaudzēs. Vai Ventspilī nebūtu vietas viņa 
piemineklim?

Tūristiem ļoti patīk fotografēties pie Krišjāņa 
Valdemāra pieminekļa Ventmalā. Protams, 
Valdemārs bija izcils cilvēks, viens no latviešu 
jūrniecības pionieriem, taču viņš nav ne dzimis, 
ne dzīvojis Ventspilī. Savukārt Teodors Spāde 
ir Ventspilī dzimis zvejnieka dēls, kura nopel-
nu saraksts nav mazāks – latviešu kuģniecī-
bas sabiedrības „Ausma” dibinātājs, karakuģa 
„Virsaitis” komandieris, 1938. gadā kļuvis par 
Latvijas Kara flotes komandieri admirāļa pakāpē. 
Baigajā gadā degradēts, izsūtīts, izgājis lēģeru 
elles lokus; arī pēc izlaišanas no lēģera bijušajam 
admirālim aizliedza atgriezties dzimtenē. Viņa 
pīšļi pārapbedīti Rīgā, bet kur ir viņa cienīga pie-
miņas vieta Ventspilī?

Nosauktie nav vienīgie. Ir krietns pulks Ventspilī 
dzimušu vai šeit strādājušu izcilu personību, kuru 
piemiņa pelnījusi vietu ne vien kapsētā, bet arī 
pilsētvidē, kur ritējusi viņu dzīve un darbs. 

1.

2. 3.
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A U N S
Pārdomas par dzīvi un vēlme kaut ko mainīt. Labi darbo-
sies intuīcija, un tu sapratīs, kas kuram padomā. Iespējas 

izvirzīties profesionālajā jomā, un var nākt arī kāds izdevīgs karjeras 
piedāvājums. Nekautrējies apspriest finanšu jautājumus, bet nau-
das tēriņos ievēro mērenību.

V Ē R S I S
Daudz atbildīgu pienākumu darbā, tāpēc privātajai dzī-
vei atliks mazāk laika. Tomēr savējos novārtā atstāt 

nevajadzētu. Vismaz brīvdienās ieplāno kopīgu pasākumu. Sekmīgs 
laiks lietišķo jautājumu kārtošanai. Vari risināt sarunas ar mājokļa 
apsaimniekotājiem vai komunālajiem dienestiem.

D V Ī Ņ I
Pievērsies bērnu vajadzībām, atbalsti savas atvasītes un 
respektē viņu viedokli. Pedagoģiskie jautājumi var kļūt 

ļoti aktuāli. Ja rodas kādas problēmas, tad zini, ka ģimene atbalstīs 
un palīdzēs. Uzklausi savējos, jo viņu teiktajā atradīsies kas node-
rīgs. Attiecību tēmā tāds kā pārdomu laiks.

V Ē Z I S
Paredzami svarīgi saimnieciskie darbi un ģimenes pie-
nākumi. Atbalsti savējos un īpaši parūpējies par vecāka-

jiem ģimenes locekļiem. Profesionālajā jomā ies diezgan nemierīgi, 
iespējams, mainīsies darba pienākumi, apstākļi un nosacījumi. Labs 
laiks komandējumam vai ceļojumam.

L A U V A
Vislabāk jutīsies mājās. Izbaudi brīvo laiku, lasot vai mie-
rīgi atpūšoties. Brīvdienās ielūdz draugus uz radošu ballīti.

Piemērots brīdis skaistu interjera priekšmetu iegādei, taču jāuz-
manās krist pārmērībās. Brīvos brīžus velti sev – izglītojies, lasi un 
meklē noderīgu informāciju.

 
J A U N A V A
Pārskati savu saimniecību, varbūt pienācis laiks iegādāties 
jaunu sadzīves tehniku. Labāk to darīt par paša līdzekļiem, 

jo ar kredītiem un dārgiem līzinga pirkumiem jābūt ļoti uzmanīgam 
un apdomīgam. Var rasties interesantas idejas par peļņu vai ģime-
nes biznesu, taču ar naudu jārīkojas pārdomāti.

S V A R I
Mājās paredzama saimnieciskā rosība. Iesaisti darbos 
visu ģimeni, tad veiksies raitāk. Bet brīvdienās ielūdz 

ciemos draugus, patīkami pavadīsiet laiku intelektuālās sarunās. 
Sekmīgs periods ienākumu pavairošanai, kā arī ilgtermiņa ieguldī-
jumiem. Iespējas darbā parādīt sevi no vislabākās puses.

S K O R P I O N S
Piemērots laiks ienākumu vairošanai, uzkrājumu veidoša-
nai vai nopietniem pirkumiem. Tomēr iespējas rūpīgi jāiz-

vērtē. Svarīgi orientēties uz tiem variantiem, kas dod labumu ilgter-
miņā. Sekmīgi veidosi kontaktus un būsi autoritāte. Tava pieredze 
noderēs citiem un pašam arī.

S T R Ē L N I E K S
Var rasties jaunas iespējas pavairot ienākumus, taču 
ar finansēm jārīkojas uzmanīgi. Pagaidām neplāno lie-

lus pirkumus. Svarīgākajās lietās paļaujies pats uz sevi, nevis citu 
solījumiem, un pieņemot svarīgus lēmumus, ieklausies intuīcijā. 
Brīvdienās ielūdz ciemos radus un draugus.

  
M E Ž Ā Z I S
Daudz spēka un enerģijas, ko vajadzētu izmantot liet-
derīgi. Paveic darbus, kas iekavējušies vai sen ieplānoti. 

Tomēr darbu steigā nevajadzētu atstāt novārtā privāto dzīvi. Ja tev 
ir otrā pusīte, jāgādā par saskaņu. Neļauj, lai pār racionālo saprātu 
valda emocijas, visu apspried mierīgi.

Ū D E N S V Ī R S
Pievērs uzmanību mājas dzīvei – neuzspied ģimenes 
locekļiem savu viedokli un nesāc kādus pārkārtojumus bez 

mājinieku piekrišanas. Nav piemērots brīdis tehnikas un elektropre-
ču iegādei. Ja pērc, tad pārbaudi kvalitāti. Labs laiks finanšu tēmai 
– raugies, kur un kā vari nopelnīt vairāk.

Z I V I S
Patlaban ir īstais laiks, lai pievērstos karjerai, profesionā-
lajai izaugsmei, un apgūtu jaunas prasmes. Brīvdienās 

vajadzētu iziet sabiedrībā, satikties ar draugiem, apmeklēt pasāku-
mus. Var rasties iespējas izveidot interesantas un arī izdevīgas pazī-
šanās. Labi sapratīsies ar cilvēkiem.
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Anekdotes

MEDIJU ZIŅA: četrās stundās likumsargi apciemo trīs ģimenes ar maziem bērniem un iereibušiem vecākiem. 
(Delfi.lv, 17.10.2017.)

Beidzamajā laikā arvien vairāk iedzīvotāju ziņo par pavisam maziem bērniem, kas atstāti vieni uz ielas, nav apkop-
ti, dzīvo antisanitāros apstākļos utjp. Tas, nenoliedzami, ir labi, ka cilvēki arvien mazāk kļūst vienaldzīgi un vairs 
nedzīvo pēc principa “ne mana cūka, ne mana druva”. Tomēr šajā bēdīgajā ainavā kādu austošas saules staru saskatīt 
pagaidām ir teju neiespējami. Jo bērniņš, kas uz īsu brīdi nonācis mediķu vai krīzes centru uzraudzībā, jau nepaliek 
tur mūžīgi. Un parasti nonāk atpakaļ turpat, kur bijis. Parasti pie “mātes”, kas nākamajā dienā pēc bērna (vai, ierasta 
situācija, bērnu) pabalsta saņemšanas mēdz šo faktu atzīmēt ar tikpat solīdiem tēvaiņiem tikpat pamatīgā alkohola 
reibumā. Kā cīnīties ar šo sērgu, pagaidām nav skaidrs. Nevienam. Bet policistiem atliek kārtējo reizi doties un, runā-
jot terminoloģijā, “izņemt” bērnu no iereibušo vecāku aprūpes. Uz īsu brīdi.
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Moiša nozog savu sirdspuķīti un 
ar taksometru aizved uz staciju. 
Izvelkot naudu, lai norēķinātos, 
šoferis iebilst: 
– Neko nevajag, līgavas tēvs  
jau samaksāja.

Māte meitai saka: 
– Ņem no manis piemēru, meitiņ: 
es jau divdesmit gadu esmu pre-
cējusies, bet visu laiku mīlu vienu 
vīrieti.  
Meita: 
– Varu iedomāties, kāds būs skan-
dāls, kad tēvs to uzzinās…

Māte saka dēlam: 
– Katra tava palaidnība nozīmē vēl 
vienu sirmu matu uz manas gal-
vas… 
Dēls, paskatoties uz sirmo vecmā-
miņu: 
– Izskatās, ka tu pati bērnībā 
tikai palaidnības vien darīji….

Blondīne izdomā nopelnīt un nolau-
pa bērnu. 
Domā domā un uzraksta zīmī-
ti mātei: Tad un tad tur un tur tev 
jānogādā 10000 eiro. Un aizsūta 
mazo ar zīmīti mājās.  
Nākamajā dienā blondīne atnāk uz 
norunāto vietu un atrod maisiņu ar 
10000 eiro un piespraustu zīmīti: 
"Lūk jūsu nauda. 
Bet kā jūs varat būt tik nežēlīgi. 
Paraksts – blondīne."

Ābrams: 
– Zini, Haim, lai es kļūtu par 
labu vīru, man trūkst tikai viena 
– viena miljona dolāru…

Abramovičs liek eksāmenu fizikā. 
Viņam iet grūti, un profesors, 
gribēdams palīdzēt, vedina: 
– Sakiet vismaz, pie kādas tempera-
tūras vārās ūdens? 
Abramovičs: 

– Profesor, es nezinu, pie kādas 
temperatūras tas uzvārās, 
bet pie 40 grādiem tas pilnī-
gi noteikti pārvēršas degvīnā…

Blondīne saka garāmgājējam: 
– Man kaut kā nesanāk sareizināt 
7 ar 8… 
– Bet tas taču ir domofons…..

Kūrortā meitene pieiet pie auto-
mātiskajiem svariem, iemet naudi-
ņu un nostājas uz svariem. Skatās 
uz rādījumu un neapmierināti groza 
galvu. 
Tad noģērbj mētelīti, atkal iemet 
naudiņu un nostājas uz svariem. 
Joprojām neapmierināta novelk 
džemperīti un atkal nosveras. 
Vēlreiz iemet naudu un grasās svēr-
ties bez kurpēm. 
Šajā brīdī pie viņas pienāk gruzīns 
ar sauju monētu un saka: 
– Pagaidi, dārgā! Tālāk maksāju es.

–Lai uzlabotu gremošanu, es dzeru 
alu. Lai uzlabotu apetīti, es dzeru 
balto vīnu, pie zema asinsspiediena 
– sarkano, pie paaugstināta – kon-
jaku, pie saaukstēšanās un angīnas 
– šņabi. 
– Bet ūdeni? 
–Tādas kaites man vēl nav bijušas.  
 
Namatēvs: 
–Drīz aizies pēdējais autobuss! 
Viesi: 
–Neuztraucies, drīz sāks kursēt pir-
mais tramvajs!  
 
Vīrietis ieiet ziedu veikalā: 
– Man vajadzētu simts rozes manai 
sievai. 
Pārdevēja šausmās: 
– Ak, kungs! Ko tad jūs tādu savā-
rījāt?  
 
– Vai tā ir taisnība, ka vakar jūs 
aplaupīja? 

– Diemžēl jā. Atņēma pulksteni un 
naudas maku. 
– Bet jūs taču vienmēr nēsājat līdz 
pistoli! 
– To viņi par laimi neatrada.  
 
Meita nedēļu pēc kāzām zvana 
mātei: 
– Mamm! Mums te ar vīru sanāca 
tāds strīds un... 
– Neuztraucies, meitiņ, viss būs labi! 
– Labi jau labi, bet kur lai es lieku  
to līķi?

Skudra ar ziloni iet izlūkos. Pēkšņi 
skudra čukst: 
– Eu, ziloni, gulies, mani pamanīja... 

–Mīļie draugi, es jums parādīšu vie-
tiņu, kur viegli var nomedīt tīģe-
rus. Tikai vispirms vajadzēs brītiņu 
pagaidīt. 
– Kāpēc? 
–Tāpēc, ka no sākuma uzstā-
jas gaisa akrobāti. 

Krogā zvana telefons. 
Pirms pacelt klausuli, bārme-
nis pārlaiž skatienu  klientiem un 
jautā: 
– Nu, kurš no jums šodien 
pie mums nav rādījies?

Vīrs dzimšanas dienā saņem no sie-
vasmātes dāvanu – divas kaklasai-
tes. Lai pateiktos, viņš vienu no tām 
apliek ap kaklu. 
Sievasmāte to redzot, neapmierinā-
ti saka: 
–Tā jau zināju, ka otra tev nepatiks.  
 
Atnāk vecis pie burvja un prasa: 
– Vai jūs noņemat visbriesmīgākos 
lāstus? 
– Jā, un jums ir nojauta, ka tie ir 
lāsti un kas tos uzlicis? 
– Tā bija ragana, kura pirms 30 
gadiem izteica vārdus: paslu-
dinu jūs par vīru un sievu!



ОВЕН
Вам захочется поразмышлять над своей жизнью и что-то изме-
нить. Будет прекрасно работать интуиция, вы легко сможете 
понять, что у людей на уме. Вас ожидает возможность проде-

монстрировать себя в выгодном свете в профессиональной сфере, может 
поступить выгодное карьерное предложение. Не стесняйтесь обсуждать 
финансовые вопросы, будьте умеренны в тратах. 

ТЕЛЕЦ
Множество ответственных обязанностей на работе, поэтому на 
личную жизнь будет оставаться мало времени. Тем не менее, 

не следует забывать о своих близких. Хотя бы в выходные запланируй-
те совместное мероприятие. Удачное время для решения деловых вопро-
сов. Можно вести переговоры с управляющим домом или коммунальными 
службами. 

БЛИЗНЕЦЫ
Обратитесь к нуждам ваших детей, поддержите их, уважайте 
точку зрения младшего поколения своей семьи. Педагогические 

вопросы могут оказаться очень актуальными в этот период. Если возни-
кают какие-либо проблемы, то знайте, что в семье вас поддержат и помо-
гут. Выслушайте близких, в их словах обязательно найдется рациональное 
зерно. В сфере отношений – время раздумий.

РАК
Ожидаются важные хозяйственные работы и семейные обязан-
ности. Окажите поддержку близким, особенной заботы потребу-

ют старшие члены семьи. В профессиональной сфере достаточно неспокой-
ный период, возможно, поменяются рабочие обязанности, обстоятельства 
или условия работы. Хорошее время для командировки или путешествия. 

ЛЕВ
Лучше всего вам будет дома. Насладитесь свободным време-
нем, почитайте или выберите другой спокойный вид отдыха. В 

выходные пригласите друзей на творческую вечеринку. Подходящее время 
для покупки красивых предметов интерьера, однако не переусердствуйте. 
Свободное время посвятите себе – занимайтесь самообразованием, читай-
те и ищите полезную информацию. 

 
ДЕВА
Подумайте, возможно, пришло время приобрести новую бытовую 
технику? Лучше сделать это, используя накопленные средства, 

поскольку с кредитами и дорогими покупками в лизинг нужно быть очень 
осторожным. Вас могут посетить интересные идеи относительно заработка 
или семейного бизнеса, однако с деньгами нужно действовать обдуманно. 

ВЕСЫ
Дома вас ожидает период хозяйственной активности. Привлеките 
к работе всех членов семьи, тогда дело пойдет быстрее. В 

выходные пригласите в гости друзей, вы приятно проведете время за интел-
лектуальной беседой. Удачный период для увеличения доходов, а также 
долгосрочных вложений. Вам представится возможность на работе показать 
себя с наилучшей стороны. 

СКОРПИОН
Подходящее время для того, чтобы увеличить доход, сделать 
накопления или серьезные покупки. Однако следует взвесить свои 

финансовые возможности. Важно ориентироваться на те варианты, которые 
могут принести прибыль в долгосрочной перспективе. Вы будете успешно 
устанавливать контакты, ваше мнение авторитетно. Ваш опыт может ока-
заться полезным как окружающим, так и вам лично. 

СТРЕЛЕЦ
Может представиться возможность увеличить доход, однако с 
финансами нужно быть внимательным. Пока лучше не плани-

ровать крупных покупок. В наиболее важных вещах лучше полагаться толь-
ко на себя, а не на обещания других. Принять важные решения поможет 
интуиция. В выходные пригласите в гости друзей и родных. 

  
КОЗЕРОГ
У вас прилив сил и энергии, и этим стоит воспользоваться. 
Займитесь накопившимися делами или реализацией давних 

планов. Но не забывайте и о личной жизни. Если у вас уже есть любимый 
человек, позаботьтесь о сохранении взаимопонимания. Старайтесь не допу-
скать, чтобы эмоции преобладали над разумом, обсудите все спокойно. 

ВОДОЛЕЙ
Обратитесь к решению семейных вопросов – не навязывайте 
домочадцам своего мнения и не задумывайте серьезных ново-

введений, не обсудив этого с близкими. Не самое подходящее время для 
приобретения техники и электротоваров. Если все же будете покупать, тща-
тельно проверяйте качество. Удачный период в сфере финансов – обратите 
внимание, где и как вы можете больше заработать. 

РЫБЫ
Подходящее время, чтобы заняться карьерой, профессиональ-
ным ростом, а также осваивать новые знания. В выходные хоро-

шо было бы выйти в общество, встретиться с друзьями, посетить меропри-
ятия. Может появиться возможность завязать интересные и выгодные зна-
комства. Удачный период во взаимоотношениях с людьми.
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Гуна Карклиня, 
сертифицированный 
астролог 

НОВОСТЬ ПРЕССЫ: за четыре часа стражи порядка побывали в трех 
семьях, в которых были маленькие дети и нетрезвые родители. 
(Delfi.lv, 17.10.2017.)

В последнее время все больше жителей сообщают о совсем маленьких детях, которые оставлены одни 
на улице, заброшены, живут в антисанитарных условиях и т. п. Без сомнения, хорошо, что люди все 
меньше подвержены равнодушию и больше не живут по принципу «моя хата с краю». И все же в этой 
печальной картине лучик восходящего солнца пока еще разглядеть почти невозможно. Ведь малыш, 
который на какое-то время попал в руки медиков или оказался в кризисном центре, не останется там 
навсегда. Как правило, он возвращается туда, где был. Обычно к «матери», которая на следующий 
день после получения пособия на ребенка (или чаще – детей) имеет обыкновение отмечать этот факт 
с такими же солидными «дядечками» в основательном подпитии. Как бороться с этой чумой, неясно. 
Никому. А полицейским только остается в очередной раз отправиться на вызов и, говоря языком 
профессиональной терминологии, «изъять» ребенка у пьяных родителей. На короткое время. 

Ри
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- Наш дедушка семь раз переписы-
вал завещание. 
- Сам виноват. Нечего было на учи-
тельнице русского языка жениться!
 
- Пап, у нас бабушка чё совсем не 
соображает? 
- С чего ты взял? 
- Как ни приду к ней, она спраши-
вает: – Кто это к нам пришёл?

- Привет, красотка! Номерок дашь? 
- Я кому попало номерок не даю! 
- Слышь, бабуля, а не слишком ли 
ты дерзкая для гардеробщицы?

Судья: 
- А теперь, подсудимый, расскажи-
те нам, почему, проникнув в дом, вы 
взяли вещи и деньги, а коллекцию 
бриллиантов не тронули? 
Подсудимый: 
- Ну, хватит издеваться, госпо-
дин судья! Меня жена дома уже 
задолбала этим вопросом!

Нынешние пенсионеры не выгодны 
нынешней власти даже не тем, что 
на них приходится тратить деньги 
пенсионного бюджета. 
Который явно не для этих целей 
предназначен. 
Дело в другом.  
Нынешние пенсионеры еще отлич-
но помнят, как и откуда поя-
вилась нынешняя власть.
 
Муж жене... 
- Понимаешь, дорогая, я сейчас 
зарабатываю прилично и могу впол-
не содержать ещё одну женщину... 
что ты на это скажешь? 
- Прекрасно! Я звоню своей 
маме, пусть поживёт с нами...

Представляете, человек принимает 
участие в соревнованиях по гольфу.  
В какой-то момент его мяч улетает в 
кусты. Зайдя туда он видит рядом со 
своим мячиком... лягушку. Она ему... 
говорит человеческим голосом:  
- Возьми меня с собой, посади в кар-

ман и ты выиграешь соревнования!  
Он так и сделал. На протяжении 
игры лягушка подсказывала ему, как 
и куда бить, и он выиграл. После 
этого она попросила его снять номер 
люкс в гостинице, купить шам-
панское с икрой и поцеловать ее. 
Он снял номер, заказал шампан-
ское, икру и поцеловал лягушку. 
Вспыхнула молния и лягушка пре-
вратилась в прекрасную 14 летнюю 
блондинку с роскошной фигурой и 
длинными ногами!  
... Вот так, господа присяжные, эта 
несовершеннолетняя девочка оказа-
лась в номере моего подзащитного.

Вовочка спрашивает у отца: 
- Пап, а кто такой двоеженец? 
- Это человек, который моет 
вдвое больше тарелок, чем я.

Вовочка приносит из детского сада 
чужую игрушечную машинку. 
Отец его спрашивает: 
- Откуда у тебя эта машинка? 
- А… Это мы с Лёшкой Сидоровым 
поменялись. 
- Алёша дал тебе машинку, а ты что 
ему дал? 
Вовочка, подумав, отвечает: 
- По шее…

- Пап, расскажи сказку про трёх поро-
сят. 
- Доченька, ты же знаешь, папа у 
тебя юрист, и у него много работы. 
Папе некогда. К тому же не умею я 
сказки рассказывать. 
- Ну, расскажи, как можешь. 
- Хорошо. Значит так, на чём мы 
остановились? А, вспомнил! Волк, 
виновный по двум эпизодам порчи 
имущества, сопряжённых с убий-
ством с особой жестокостью на почве 
личной неприязни, отправился к дому 
третьей жертвы (далее «Наф-наф») 
с целью совершить преступное дея-
ние, предусмотренное статьёй уго-
ловного кодекса. Со своей стороны, 
лицо, именуемое «Наф-наф», пред-
приняло действия, содержащие в 

себе состав преступления, предусмо-
тренные статьёй уголовного кодек-
са «Превышение пределов необхо-
димой обороны». Вследствие чего 
подозреваемый (он же Волк) полу-
чил травмы, не совместимые с жиз-
нью. Учитывая личность подозре-
ваемого и положительные харак-
теристики с места работы, «Наф-
наф» получил 2 года условно и 10 
дней на обжалование приговора.

- Скажи, почему ты так поздно женился? 
- Видишь ли, прежде чем решиться 
на этот серьезный шаг, я хотел иметь 
надежный и постоянный доход. 
- И ты теперь его имеешь? 
- Да, я получаю пенсию по старости.

Одесская квартира. Муж приходит 
домой: 
- Соня, выключи телевизор, я имею 
сказать тебе новость! 
Соня выключила. 
- Бора, и шо случилось? 
- Дядя Изя отмучился! 
- Шо, дядя Изя таки умер? 
- Нет! Дядя Изя таки живой! 
Это тетя Софа умерла!

Встречаются русский, американец и 
еврей: 
Американец говорит: 
- Давайте у меня соберемся, я заку-
ски соберу (перечисляет всякие 
блюда изысканные)… 
Русский говорит: 
- Тогда я с ящиком водки приду!!! 
Еврей: 
- Ну а я — с братом!

- Папа, а как разговаривает змея?  
Папа смотрит на тещу:  
- Ну, что же мы молчим, Любовь 
Сергеевна? Ребенок интересуется.

- Как не стыдно, мужчина, вы тут в 
кустах прячетесь, как будто ни при 
чем, а ваша собака загнала на дере-
во немолодую женщину, а ведь она 
чья-то мама! 
- Да, мама моей жены.

АНЕКДОТЫ
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АШЕРАДЕНС В ДОЛЖНОСТИ ДО 
ГОСУДАРСТВЕННЫХ ПРАЗДНИКОВ 
Министр экономики Арвилс Ашераденс 
останется в должности министра до 
принятия государственного бюджета на 
следующий год. С таким предложением 
премьер-министра Мариса Кучинскиса 
и партнёров по коалиции согласилось 
правление представляемой министром 
партии «Единство». Дальнейшее при-
нятие решения отложено до 16 ноября.

БОЛЬШЕ ПРЕСТУПЛЕНИЙ 
ПРОТИВ ДЕТЕЙ 
Если у общего числа преступлений в 
Латвии есть тенденция к уменьшению, 
то, напротив, число преступлений про-
тив несовершеннолетних лиц возрос-
ло, отметил начальник Государственной 
полиции Интс Кюзис. Дети всё чаще ста-
новятся жертвами насилия, в том числе 
сексуального насилия: число престу-
плений против несовершеннолетних в 
этом году, по сравнению с соответствую-
щим периодом времени в прошлом году, 
выросло на 20%.

НЕ ОТКАЖУТСЯ ОТ ДЕТСКИХ ДОМОВ 
Число приёмных семей в Латвии недо-
статочное, поэтому отказаться совсем 
от детских домов и школ–интернатов 
не представляется возможным. К тако-
му выводу пришли депутаты Комиссии 
по запросам Сейма. На заседании про-
звучало, что и в приёмных семьях кон-
статируются такие же нарушения прав 
ребёнка, как в детских домах, поэтому 
прежде всего нужно работать с биоло-
гическими семьями, чтобы не приходи-
лось из них забирать детей.   

ЛАТВЭНЕРГО – ПО-ПРЕЖНЕМУ 
САМОЕ ЦЕННОЕ 
Уже в 10 раз самым ценным предпри-
ятием в Латвии признано электропред-
приятие «Латвэнерго». Оценка предпри-
ятия в топе этого года достигла 1,747 
миллиарда евро, его ценность в срав-
нении в течение года выросла на 34%. 
За ним следует государственное пред-
приятие «Latvijas Valsts meži», а также 
по-прежнему быстро прогрессирующее 
ООО «Mikrotīkls», которое в течение 
года поднялось на 8 место. 

МИНИСТР: ПЕРЕБОИ В РАБОТЕ 
МОБИЛЬНОЙ СВЯЗИ ДОЛЖНЫ 
БЫТЬ ПРОАНАЛИЗИРОВАНЫ
Есть достаточно оснований проана-
лизировать перебои в работе мобиль-
ной связи, наблюдавшиеся в Курземе 
незадолго до военных учений России и 
Беларуси «Запад 2017», чтобы понять, 
насколько устойчиво государство к 
подобным инцидентам, считает министр 
иностранных дел Эдгарс Ринкевичс. 
Комментируя констатированные пере-
бои связи, которые создала современ-
ная российская техника в Балтийском 
море, министр обратил внимание на 
то, что государственная система кибе-
робороны непрерывно тестируется и 
замеченные перебои мобильной связи в 
Курземе являются тому примером. 

ТРАДИЦИИ ПРАЗДНИКА ПЕСНИ 
НЕ ИЗМЕНЯТ 
Войны хоров, которые ранее было 
решено проводить вне рамок Праздника 
песни, что вызвало разногласия различ-
ных вовлеченных сторон, всё же прой-
дут во время Праздника песни. В свою 
очередь праздничное шествие планиру-
ется организовать вначале Праздника 
песни, не меняя привычной, длящейся 
годами традиции.  

70 МЛН ЕВРО НА ЛЕЧЕНИЕ 
РЕДКИХ БОЛЕЗНЕЙ
В период до 2020 года на выявление 
и лечение редких болезней Латвия в 
дополнение к уже имеющемуся финан-
сированию потратит почти 70 млн евро. 
Например, будет больше оплачиваемых 
государством лабораторных исследо-
ваний, генетических исследований для 
лиц, планирующих беременность.

 Окончание. Начало на 3 стр.
достижения каждого на творческом поприще, 
мы надеемся, что будем продолжать в том же 
духе и расширяться. В интернете мы узнали 
о возможности за небольшую плату отдать 
тексты в издательство «Domu pērles», чтобы 
издать совместный сборник или отдельную 
книжку, это стало дополнительным стимулом 
работать над собой. Сейчас копим деньги и 
тексты для третьей книги». 

ПОЗВОЛЬТЕ ПОКОРМИТЬ КУРОЧЕК
«Я всегда любила получать впечатления, 

а теперь заметила, что Вальтер с удоволь-
ствием вместе со мной выходит в люди и 
наблюдения за природой впитывает с такой 
ненасытностью, как сухая земля дождь. И из 
этого вырастают поэтические образы, пока 
еще, может быть, не такие привлекатель-
ные, но все же живые», – Лигита рада, что 
у Вальтера в жизни появилось новое увле-
чение, что незамедлительно отразилось в 
стихах: «У меня сегодня был хороший день, 
Завтрашний – будет еще лучше». Если такие 
слова исходят от сердца, заключенного в 
немощное тело, то надо полагать, что мно-
гие здоровые люди подменяют свои возмож-
ности стенаниями о том, как сильно кто-то 
или что-то мешает им достичь желаемо-
го, вместо того, чтобы шаг за шагом идти к 
своей цели. Не претендуя на большую фило-
софскую или эмоциональную глубину, ино-
гда стихи Вальтера открывают перед нами 
суровую и неприятную для здоровых людей 
правду, увиденную с точки зрения инвали-
да. Например, такую, как в неловких с лите-
ратурной точки зрения, но таких искренних 
строчках, посвященных «моей милой бабу-
ле»: «Спасибо, что брала меня с собой 
ходить, / Спасибо, что разрешала в саду 
тебе помогать. / Спасибо, что позволяла мне 
покормить курочек». Ведь и правительство, 
и общество пытаются лишь откупиться от 
проблем инвалидов увеличением денежных 
пособий, вместо того, чтобы дать им воз-
можность чувствовать себя полноценными 
людьми, в пределах своих возможностей 
выполнять работу, позволив каждому из них 
«покормить курочек». 

УТРО, ОКУТАННОЕ РАДОСТЬЮ
Вальтер думает иначе, чем те, кто «любит 

эту землю, но не любит эту страну». В день 
рождения Латвии он заявляет: «Я горд, что 
живу / В этой зеленой, красивой стране». 
Или вот еще: «Слава Богу, я счастлив, /Что у 
меня есть собственный дом. / И слава Богу – 
/ Я могу порадовать людей». 

Возможность порадовать, конечно, не свя-
зана с материальными благами. Лигита в 
своих стихах откровенно говорит: «Инвалиды 
довольствуются лишь акционными товара-
ми, – / ...Об этом я говорю по собственно-
му опыту». Однако супруги соглашаются на 
просьбу почитать свои стихи в обществе 
инвалидов, библиотеке или народном доме, 
в надежде, что таким образом смогут пора-
довать людей если не поэтическим мастер-

ством, то смелостью появиться перед публи-
кой, от чего физически травмированные 
люди обычно воздерживаются. И еще – пока-
зать пример, как не подчиняться моде все 
критиковать, а сказать людям доброе слово, 
радоваться обыденным вещам. Лигита 
пишет: «Я читаю стихи друзей, / Что при-
носит мне чувство счастья/…» И еще: «Мы 
отправились на природу наслаждаться кра-
сотой – / В Вентспилсе в красоте нет недо-
статка. /...Наше утро – окутано радостью». 

Еще один недавно открытый источник сча-
стья – вступление в Вентспилсскую баптист-
скую общину, где они встретили очень отзыв-
чивых и душевных сестер и братьев. Целым 
событием стало крещение в реке Ужава, 
после которой была теплая банька и с изо-
бретательностью накрытый стол, а также, 
конечно, множество добрых пожеланий. Для 
Вальтера это был практически первый опыт 
в делах веры, а Лигита говорит, что еще 
нигде не ощущала такой приятной ауры, 
как в скромной церкви общины. Она успе-
ла принять участие в межконфессиональ-
ной молитвенной группе, которая молится за 
больных или переживших несчастье, в слу-
чае необходимости посещает таких людей 
дома или в больнице, таким образом, укре-
пляя в вере. Это не означает, что инвалиды и 
малообеспеченные, которых в общине нема-
ло, живут беспечно, ничего не видя вокруг 
себя. Просто в преодолении трудностей они 
полагаются на силу молитвы и волю Божью, 
которая не оставит зло безнаказанным, а за 
добрые дела воздаст по заслугам. 

«ВЫПУСКАЙ СВОИХ 
ВОЛЬНЫХ КОНЕЙ!»

Трудно поверить, но Вальтер, несмотря 
на проблемы с передвижением, побывал 
в Швейцарии, Швеции, Бельгии, Италии, 
Австрии, Польше, Англии и даже далекой 

Аргентине. Это стало возможным благода-
ря маме, которая работает в международной 
фирме и по работе бывает в различных стра-
нах, время от времени она может пригла-
сить с собой и единственного сына, которо-
го иногда сопровождает отчим. Аргентинские 
впечатления – и в стихах Вальтера: «Возле 
водопада подходит ко мне / Индеец и дает 
мне дудочку, / И говорит мне, чтобы я играл / 
Вместе с ним…/» 

В ближайшие планы такие путешествия 
не входят, Гросманисы надеются, что руко-
водитель Вентспилсского общества инва-
лидов Марите Струге будет приглашать их, 
как и раньше, на экскурсии по Латвии и 
Вентспилсскому краю. Они очень ждут этих 
событий, ведь здоровье позволяет супругам 
самостоятельно передвигаться лишь в пре-
делах города, и даже тогда нужно считаться 
с наличием сугробов или скользких тротуа-
ров. С нетерпением они ждут теплого вре-
мени года, когда Вальтер вечерами сможет 
сидеть у пруда и наблюдать: «Бобер деревья 
наточил / Острые, как карандаши»/, а потом 
к водной глади подходит «…очень старый 
конь. / Он утолил свою жажду./» 

Неспешные прогулки, выезды в город-
ские леса или к морю вместе с Лигитой 
пришли на смену сомнительным друзьям, 
которые пристроились к Вальтеру до созда-
ния ими семьи. Для Лигиты праздник, когда 
приезжают ее дочери – Синтия из Кулдиги 
и Агнесе из Англии. И, конечно, с нетерпе-
нием она ждет внучка Дависа, для которого 
угощение готовит со своей скромной пенсии. 
Вальтерс же всегда рад, когда приезжает 
любимая мама и ее замечательная сестра из 
Португалии. А пока: «Выпускай своих воль-
ных коней – / Пусть пасутся на широких поэ-
тических лугах!», – призывает Лигита. Трудно 
поверить, что это говорит не юная девушка, а 
уже бабушка. 

Наполняя жизнь смыслом

Вальтер с мамой в Италии катаются на гондоле.

Лигита с дочерью Синтией и внуком  
Дависом.
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Вечером в пятницу, с 18 часов можно 
пойти в Вентспилсский молодёж-
ный дом, где во время мероприятия 
Хэллоуин каждый посетитель сможет 
принять участие в творческих мастер-
ских – вырезать принесённую с собой 
тыкву, разрисовать лицо в соответствии 
со своим костюмом, сфотографиро-
ваться в фотоуголке и позднее полу-
чить фотографии на память. Особенно 
парней могут увлечь матчи на автотрас-
се в темноте, а самые активные участ-
ники смогут увидеть танцевальные 
номера и театр теней, к тому же устро-
ители мероприятия обещают и «трассу 
ужасов». Для самых смелых и облада-
телей самых ярких и необычных костю-
мов – титулы и призы. А в завершении 
вечера танцы на любой вкус и возраст. 
Да, да, да, – на любой вкус и возраст, а 
не только для молодёжи.  Кажется, что 
это будет стильная «тусовка» даже в 
кругу семьи.  

Без тыквы – латвийской ягоды-вели-
кана на Хэллоуин не обойтись, одна-
ко, что делать, если такая в собствен-
ном саду не растёт или не было воз-
можности её своевременно приобре-
сти? Времени ещё достаточно, поэто-
му в субботу будет самое время об 
этом позаботиться. Отправляйтесь на 
Вентспилсский рынок Старого города, 
там будет большая торговля осенним 
урожаем. Уже с 8 часов утра покупа-
телям дары осеннего урожая предло-
жат различные торговцы не только из 
Вентспилсского края, но и из окрестных 
районов. Основное внимание будет уде-
лено именно ягоде-великану – тыкве.  
Наряду с большой торговлей на рыноч-
ной площади Старого города плани-
руется и конкурс на самую большую 
тыкву, выращенную собственноруч-
но – её поиск, взвешивание и награж-
дение хозяина самой большой тыквы, 
а в большом котле сварят и угостят 
желающих тыквенным супом-пюре. И 
какая же весёлая торговля, если на 
рынке нет музыкантов! И такие будут, об 
этом позаботится вокальный ансамбль 
«Ventiņ’», инструментальный ансамбль 
«Три сениора» и детский вокальный 
ансамбль Дома творчества. 

Когда на осеннем базаре куплены 
все вкусности осеннего урожая, вы уже 
успели как следует пообедать, а кто-то 
– и вздремнуть после обеда, наступает 
субботний вечер, а значит – время суб-
ботнего отдыха и балов. Таких суббот-
ним вечером будет целых два. В 19.00 в 
доме театра «Юрас варти» с концертом 
в честь 25-летия своего существования 
остановку сделает популярная латыш-
ская поп-группа «Otra puse». На кон-
церте прозвучат песни «Lietus nolijis», 
«Uzzīmē mani», «Kopā», «Vēstules», 
«Nakts vai rīts» и многие другие попу-
лярные хиты. Особой гостьей на кон-
церте будет Антра Стафецка, с кото-
рой у группы сформировалось хоро-
шее сотрудничество. Когда закончит-
ся концерт, дальше ваш путь может 
быть в Культурный центр, где в 21 
час начнётся «Осенний бал». О хоро-
шем настроении и веселье позаботит-
ся группа «Krauja Band». До встречи в 
конце недели! 

С тыквой  
за пазухой

1.

2. 3.

В нашем городе настоящих памятни-
ков мало. Единственный монумент, 
построенный на пожертвования 
вентспилчан, – погибшим морякам 
и рыбакам. Он был открыт в октя-

бре 1938 года. Огромный камень в форме 
сердца, поднятый из Венты, который украша-
ют якоря и гранитная плита с выгравирован-
ным памятным венком, до сих пор стоит на 
берегу Венты возле старого Зимнего порта. 
Намного «младше» скромный памятник поли-
тически репрессированным – высланным и 
замученным вентспилчанам. Он также нахо-
дится на берегу Венты (в саду Тилта), в месте, 
с которого хорошо видна железнодорожная 
станция на парвентской стороне. Именно там в 
1941 и 1949 годах стояли составы коричневых 
вагонов, которые тысячи семей увезли в ссыл-
ку, на верную смерть.

ПАМЯТНИК ЛЕНИНУ, СТАЛИНУ 
И ГИПСОВЫЙ КИТЧ 

Многие памятники, которые все еще нахо-
дятся в Вентспилсе, были построены в пери-
од советской оккупации. Нужно заметить, что 
в это время в городах Латвии, в том числе и 
у нас, было время рекордного урожая памят-
ников и установленных в общественных 
местах скульптур. На первом месте, само 
собой разумеется, были памятники Ленину. 
В Вентспилсе таковой впервые установи-
ли, скорее всего, в 1947 году, в том месте, 
где сейчас находится площадь Дзирнаву и 
которое тогда называлось Пионерским скве-
ром. В его центре – с видом на улицу Ганибу 
– построили огромную «Почетную доску», 
которая изображена на 2-м фото. Слева от 
нее находился покрытый бронзовой краской 
памятник Ленину, а справа, в соответствии 
с идеологической симметрией, возвышал-
ся памятник Сталину. О расположении этих 
памятников и позах вождей вентспилчане 
сочинили не один анекдот, которые до 1953 
года рассказывали лишь шепотом. В 1956 
году летней ночью, под покровом темноты, 
памятник Сталину оперативно убрали, гово-
рят, он погружен в так называемые глиняные 
ямы (за садом Ренькя). Второй вождь, еже-
годно покрываемый бронзой, на своем месте 
простоял почти 20 лет, пока в связи с уста-
новкой более габаритного, более высокого 
памятника Ленину старый не отдали русским 
военным, которые нашли место для вождя 
в конце улицы Васарницу, в военной части. 

В пятидесятые годы Вентспилс букваль-
но заполонили белые гипсовые скульпту-

Память, почести и памятники
Традиция возводить монументы восхо-
дит к древним временам. Таким образом 
почитаются люди, которые оставили выда-
ющийся след, – художники, музыканты, 
спортсмены и, конечно, борцы за свободу 
и благополучие своего народа. Памятники 
правителям можно оценить двояко: ино-
гда они действительно строятся в знак 
любви и признательности, а иногда – по 
воле самого правителя. Существуют также 
памятники в честь особых и значимых 
исторических событий. В Латвии самый 
известный и символичный из них – памят-
ник Свободы в Риге. 

ры; в уже упомянутом Пионерском скве-
ре стоял белый пионер с голубем мира, а 
в Комсомольском сквере (сейчас площадь 
Яунпилсетас) – пионер с горном (3-е изобра-
жение). В конце дамбы Сарканмуйжас – гип-
совый пограничник с собакой, возле зеле-
ных насаждений у стадиона – спортсменка 
с веслом. Этого «художественного гипса» 
было намного больше, обо всем упомянуть 
невозможно. Ясно, что этот китч не был свя-
зан ни с воспоминаниями, ни с почитанием. 

УДИВИТЕЛЬНОЕ ПРОЯВЛЕНИЕ 
ПОЧТЕНИЯ К КРАСНОМУ КОМИССАРУ 

Шестидесятые годы заполнили город гра-
нитными образами скульптора Зариньша. 
Два из них стоят и по сей день – трое рево-
люционеров 1905 года на перекрестке улицы 
Райниса и памятник Яну Фабрициусу. Как 
бы коммунисты ни старались сделать рево-
люционные события 1905 года «своими» 
в Латвии, объективный взгляд на события 
того времени свидетельствует о другом – 
латышская интеллигенция побуждала народ, 
в том числе стабильный тогда слой крестьян, 
освободиться от русского царя и немец-
ких баронов. Поэтому для этого памятника 
есть место в нашем городе – чтобы пом-
нить. Иначе обстоит дело с Фабрициусом. 
Кем же на самом деле был Ян Фабрициус, 
каковы его заслуги перед латвийским наро-
дом и Вентспилсом? Родился в Злеки, в 
Вентспилсе ходил в школу, затем… чинов-
ник царского правительства! Пару лет рабо-
тал в Риге, вступил в партию, был выслан. 
Но немногие знают, что в декабре 1918 
года, когда в Латвии начались освободитель-
ные бои, Фабрициус, будучи комиссаром 
2-й советской стрелковой дивизии, в сра-
жении возле Инчукалнса боролся ПРОТИВ 
Земессардзе Латвии; несколько позже в 
том же чине он выступил против эстонских 
бойцов, сражавшихся за свободу. За эти 
бои Фабрициус получил свой первый орден 
Красного знамени, второй он заслужил в 
1920 году, когда советская Россия стара-

лась подавить боровшихся за свою страну поль-
ских патриотов. Значит, в нашем городе до сих 
пор стоит памятник врагу латышских, эстонских 
и польских борцов за свободу! Если уж со двора 
4-й средней школы во время Атмоды убрали 
бюст Иманта Судмалиса, комсомольца, активно-
го участника высылки 1941 года в Лиепае, терро-
риста (убийцы трех невинных людей, в том числе, 
ребенка), то почему в Вентспилсе все еще чтят 
память красного комиссара Фабрициуса? 

ПАТРИОТЫ СВОЕЙ СТРАНЫ И ГОРОДА
 В нашем городе жили и работали действи-

тельно выдающиеся люди, патриоты своей стра-
ны и города, которые прославили Вентспилс. 
Например, Теодорс Гринбергс – священник, 
наставник молодежи, бескорыстный деятель 
культуры и искусства, основатель и долголетний 
директор первой (!) латышской средней школы, 
после 1932 года – архиепископ Латвийской 
Евангелическо-лютеранской церкви, человек, 
любимый и уважаемый многими поколения-
ми. Разве в Вентспилсе не найдется места для 
памятника ему?

Туристы очень любят фотографироваться возле 
памятника Кришьянису Валдемарсу на набережной 
Венты. Безусловно, Валдемарс был выдающимся 
человеком, одним из пионеров латышского море-
ходства, однако он родился не в Вентспилсе и не 
жил здесь. В свою очередь, Теодорс Спаде – сын 
рыбака, который родился в Вентспилсе и список 
заслуг которого не меньше – основатель латышско-
го пароходного общества «Ausma», командир воен-
ного судна «Virsaitis», в 1938 году стал командиром 
Латвийского военного флота в чине адмирала. В 
Страшный год был выслан, прошел все круги ада 
в лагерях; после лагеря бывшему адмиралу было 
запрещено возвращаться на родину. Его останки 
были перезахоронены в Риге, но где достойное его 
памятное место в Вентспилсе? 

И это далеко не все. Многие выдающиеся лич-
ности работали или родились в Вентспилсе, и 
они заслужили того, чтобы память о них жила не 
только лишь в месте их последнего упокоения, 
но и в городской среде, где проходила их жизнь 
и работа. 

Возможно, кому-то это покажет-
ся парадоксальным, а для кого-то 
– абсолютно само собой разуме-
ющимся, но преддверие праздни-
ка Хэллоуин или Дня Всех Святых 
является как бы мировым «трен-
дом», или модным явлением, кото-
рое всё больше укореняется в 
современном обществе Латвии. 
Правда, до праздника Хэллоуин есть 
ещё время, так как официально он 
отмечается в последний день октя-
бря, однако в Вентспилсе его начнут 
отмечать уже раньше – в конце этой 
недели.  Правильнее сказать, помо-
гут хорошо и своевременно подгото-
виться к вечеру Хэллоуина. 
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КТО ДОЛЖЕН 
ВЗЯТЬ НА СЕБЯ 
ОТВЕТСТВЕННОСТЬ?

Несмотря на то что дого-
вор между инструктором и 
ОЦ «Ventspils» предполагает, 
что всю ответственность за 
безопасность несет инструк-
тор, все же у олимпийского 
центра так или иначе оста-
ется функция контроля, если 
для занятий используются 
помещения плавательного 
бассейна. Виктор Зуев, кото-
рый вел занятия по плава-
нию, во время которых про-
изошел несчастный случай, 
больше в бассейне не рабо-
тает. Поскольку он являет-
ся также директором вент-
спилсской спортивной школы 
«Spars», Вентспилсскому 
управлению образования 
придется оценить его соот-
ветствие этой должности. 

Должна была произой-
ти трагедия, чтобы в ОЦ 
«Ventspils» решили, что во 
время занятий в малом бас-
сейне за малышами должен 
наблюдать не только тренер, 
но и спасатель. В свою оче-
редь, государственная служ-
ба качества образования 
выразила сомнения в том, 
что олимпийский спортивный 
центр вообще мог предла-
гать подобное обучение пла-
ванию, поскольку он не заре-
гистрирован как учреждение 
образования, чтобы можно 
было реализовать подобную 
программу, также не была 
получена лицензия в само-
управлении. Однако олим-
пийский центр эти замеча-
ния отклонил, указав, что 
фактически такое обучение 
можно считать «неформаль-
ным образованием», так как 
оно не направлено на то, 
чтобы обучить определенно-
му объему навыков и в конце 
обучения выдать какой-либо 
сертификат об этом. «Для 
реализации неформаль-
ной образовательной про-
граммы нормативные акты 
не подразумевают каких-ли-
бо ограничений или усло-
вий», – акцентировал в заяв-
лении для прессы олимпий-
ский центр. 

В ДУМЕ НЕ СПЕШАТ 
СОЗЫВАТЬ 
ВНЕОЧЕРЕДНОЕ 
ЗАСЕДАНИЕ 

Несмотря на то что соз-
данная думой комиссия 
публично заявила, что ее 
главной задачей является 
сделать вывод о том, что 
требуется усовершенство-
вать в организации подоб-
ных занятий, чтобы исклю-
чить потенциальные риски, 
Вентспилсская город-
ская дума не спешит созы-
вать внеочередное заседа-
ние для оценки происшед-
шего. Внеочередное засе-
дание для оценки трагиче-
ского несчастного случая 
предлагали созвать депута-
ты оппозиции Гиртс Валдис 
Кристовскис, Даце Корна, 

– Действия и реак-
ция должностных лиц 
Вентспилсской городской 
думы в отношении трагиче-
ского несчастного случая в 
бассейне ООО «Olimpiskais 
centrs “Ventspils”» свидетель-
ствуют о возможных злост-
ных нарушениях со стороны 
должностных лиц, связанных 
с сокрытием фактов халат-
ности, или об откровенной 
неспособности оценить сло-
жившуюся ситуацию и при-
нять соответствующие ей 
решения. В инфраструктуре, 
созданной Вентспилсским 
самоуправлением, в резуль-
тате действий должност-
ных лиц погиб ребенок. 
К сожалению, «руководи-
тель» города вместо того, 
чтобы, отозвавшись на 
просьбу четырех депутатов, 
созвать внеочередное засе-
дание думы, как обычно, 
трусливо предпочел крити-
ковать государство, искать 
виновных в другом месте, 
а не признать неспособ-
ность руководимой им думы 
соответствующим обра-
зом управлять структурами, 
находящимися в подчинении 
у Вентспилсской городской 
думы. 

МНЕНИЕ РЕДАКЦИИ

Айвис Ландманис, 
депутат Вентспилсской 
городской думы

МНЕНИЕ

В этот понедельник пред-
седатель правления олим-
пийского центра «Ventspils» 
Улдис Бойтманис осво-
божден от должности. 
Прозвучали высказывания, 
что ОЦ, экономя на выпла-
тах, ранее освободился от 
персонала плавательно-
го бассейна – медсестры и 
спасателей. Если это так, то 
такое «урезание» бюджета 
не было возможно без уча-
стия Комиссии по экономи-
ке и бюджету Вентспилсской 
городской думы. Также 
известно, что, возможно, 
соответствующие занятия не 
были сертифицированы. 

Кто должен отве-
чать за это? Разве толь-
ко Бойтманис? Или все-та-
ки все знающий, все уме-
ющий нелегитимный «хозя-
ин» города и все остальные 
члены Комиссии по экономи-
ке и бюджету Вентспилсской 
городской думы, которые 
привычно экономят на без-
опасности и за счет работ-
ников? 

От должности освобожден 
председатель олимпийского 
центра Улдис Бойтманис

Айвис Ландманис и Иварс 
Ландманис. Среди прочего, 
в заявлении упоминается, 
что заседание необходимо, 
чтобы заслушать сообщение 
комиссии по поводу обстоя-
тельств и причин происшед-
шего, а также о возможной 
ответственности должност-
ных лиц, чтобы оценить ситу-
ацию с соблюдением пра-
вил безопасности в объектах 
спортивной инфраструкту-
ры, находящихся в ведении 
Вентспилсской городской 
думы, и принять решение 
о необходимости углублен-
ного изучения происшедше-
го для анализа недостатков 
в системе и их устранения. 
Несмогтря на то что траге-
дия шокировала вентспил-
чан, ответное письмо на 
заявление депутатов, под-
писанное исполнительным 
директором думы Алдисом 
Абеле, – достойный удив-
ления образец формальной 
отписки – дума информиру-
ет, что «согласно 28-й ста-
тье закона «О самоуправле-
ниях», в заявлении о созы-
ве внеочередного заседания 
нужно указать повестку дня 
заседания думы и прило-
жить проект решения думы. 
Учитывая то, что в Вашем 
заявлении упомянутые тре-
бования закона не соблю-
дены (повестка дня описана 
в общих чертах, не имеется 
приложенного проекта реше-
ния думы), Ваше заявление 
не будет направлено на рас-
смотрение для устранения 
недостатков». 

ЛЕМБЕРГС ВИНИТ 
НЕХВАТКУ ПРАВИЛ

Отстраненный от выпол-
нения обязанностей предсе-
датель Вентспилсской думы 
Айварс Лембергс, выступая 
12 октября на своей еже-
недельной пресс-конферен-
ции, быстро нашел вино-
вных. Признав, что это без-
ответственно, когда 15 
маленьких детей во время 
занятий по плаванию остав-
лены под присмотром всего 
одного тренера, он заявил: 
самое плохое в этой опасной 
среде, что нет правил. «В 
стране не разработаны пра-
вила. В стране каких толь-
ко инспекций нет, а поче-
му не осуществляется цен-
трализованный контроль за 
системой как таковой? Ведь 

существует бесчисленное 
количество всяких бассей-
нов, всяких занятий… Что 
теперь, каждому самоуправ-
лению, 119 самоуправлени-
ям формировать какую-то 
сеть инспекторов по всем 
вопросам? Это же абсолют-
но ненормально. В стране 
достаточное число инспек-
ций, которые должны бы 
проверять, есть ли у руко-
водителя занятий все необ-
ходимые сертификаты, как 
о квалификации, так и спа-
сателя, обновлялись ли они 
все время, как проходят 
занятия. Должен быть спи-
сок, по которому нужно про-
верять и контролировать как 
документы, так и ситуацию 
на месте». А. Лембергс также 
подчеркнул, что должна быть 
стабильная база норматив-
ных актов, иначе каждый вла-
делец бассейна должен гото-
вить свои правила. 

Тем временем Государст-
венная служба качества 
образования окончатель-
ное решение обещает при-
нять после получения всех 
необходимых документов, в 
том числе, и о том, будет ли 
привлечено к ответственно-
сти должностное лицо – в то 
время руководитель олим-
пийского центра «Ventspils» 
Улдис Бойтманис. В случае 
констатированного нару-
шения служба может при-
менить административное 
наказание – от выговора до 
денежного штрафа в 140 
евро. Одновременно такое 
административное наказа-
ние позднее могло бы стать 
основанием для начала уго-
ловного преследования. В 
данный момент начат уго-
ловный процесс по главе 
XIII Уголовного закона – 
«Преступные деяния в отно-
шении здоровья лица». 

Возможно, утверждение в заголовке – слиш-
ком категорично. Тем не менее, нужно признать, 
что в «городе с завтрашним днем» что-то не в 
порядке. Мы говорим о трагическом случае в 
Вентспилсском плавательном бассейне, где во 
время занятия оборвалась жизнь четырехлет-
него ребенка. Этот случай и открывшаяся позд-
нее более подробная информация шокируют в 
нескольких отношениях. Сам по себе трагический 
случай, реакция руководства города в стиле 90-х 
годов и, что самое главное, притворство застав-
ляют задуматься даже самых больших поклон-
ников долголетнего городского главы, обви-
ненного в тяжких преступлениях: на самом ли 
деле Вентспилс – самый дружественный город 
в Латвии для малышей, сениоров и молодых 
родителей? 

Город… опасный 
для малышей

С ледя за актуальной информацией, касающейся 
трагического происшествия, мы невольно сде-
лали определенные выводы, но самое боль-
шое огорчение вызывает то, как отражается 
информация. Положительный момент в том, 

что до того, как вся Латвия через новостные агентства 
узнала о трагедии (так как каждое утро новостные агент-
ства обобщают оперативную информацию, предоставлен-
ную полицией, пожарно-спасательной службой и неотлож-
ной медицинской помощью), вечером того же дня известие 
появилось на официальной домашней странице в интер-
нете. Его, конечно, перепечатали в газете, симпатизирую-
щей местной власти, «Ventas Balss». Совсем как во време-
на СССР, в качестве короткой, лаконичной информации в 
несколько предложений, в соответствии с инструкцией офи-
циального учреждения, преподнесло печальную новость 
«Курземское телевидение», которое также, как известно, 
существует в значительной степени благодаря щедрому 
финансированию местного самоуправления. И больше ни 
одной строчки за две недели, как будто ничего не произо-
шло! Два других информационных канала пару раз предста-
вили официальную информацию – короткую и ни о чем не 
говорящую. Виновные будут найдены. 

Козлы отпущения были найдены. Понятно, что рабо-
тавший в тот момент в бассейне опытный тренер и спа-
сатель частично ответственен за случившуюся трагедию. 
Но посмотрим на все это с другого ракурса. Это систем-
ная ошибка, из-за которой могло произойти подобное. Как 
во время пресс-конференции говорили «обеспокоенные» 
представители олимпийского центра «Ventspils» и город-
ской думы, в нормативных актах нет таких строгих требо-
ваний, чтобы их выполнять, но им самим это было ясно. 
Если так, то возникает вопрос: почему раньше не было 
установлено видеонаблюдение, не было обеспечено вдвое 
больше инструкторов, а в занятиях самых маленьких детей 
не было разрешено принимать участие их родителям? 
Вопросов много, но самый существенный следующий: 
какого черта в Вентспилсском плавательном бассейне дли-
тельно были разрешены занятия, которые вообще не были 
лицензированы? 

Когда достоянием общественности стали шокирую-
щие факты, конечно, многие родители отказались впредь 
отправлять своих детей обучаться плаванию. И покатились 
первые головы, главная из которых – председатель прав-
ления олимпийского центра «Ventspils» Улдис Бойтманис. 
Знаете, других и не будет, потому что другие – не чувству-
ют себя виноватыми! Ни один! Совсем как после трагедии 
в Золитуде, когда из самоуправления и подчиненных ему 
учреждений только грозили пальчиком, дескать, какие него-
дяи те, кто строил этот магазин, но только не мы – те, кто 
выдал разрешения и согласования. В Вентспилсе похожая 
ситуация. Подумайте логически: как могло случиться, что 
никто из долголетнего руководства думы не знал, что обу-
чение плаванию происходит без лицензии и официально-
го согласования?! К тому же, совладельцем олимпийского 
центра «Ventspils» является не только городская дума, но 
и Латвийский олимпийский комитет. 

Но местная власть продолжает быть пассивной. А как 
же, ведь нужно быть внимательными: славной программе 
в честь наследника престола «Вентспилс – дружественный 
для малышей город» грозит полное фиаско! Понемногу 
самоуправление сняло прославление этой программы с 
повестки дня. Между прочим, закрытой темой стало и упо-
минание о городе как дружественном сениорам – из-за 
случая в Вентспилсской больнице, когда у десяти чело-
век после операции по удалению катаракты обнаружились 
серьезные осложнения. Тем временем выдвигается уже 
новый лозунг: «Вентспилс – город информационных и ком-
муникационных технологий». 

Задумаемся еще раз, каким же мы хотим видеть наш 
Вентспилс… 
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НАМ ПИШУТ

Самоуправлению совсем необязательно издавать 
собственную газету, достаточно крупных рекламных 
договоров… Угадайте, какой город лидирует? 

У тро 8 октября 1944 года в доме 
нашей семьи в Берги выдалось 
неспокойным. Залпы войны 
становились все слышнее, 
Красная армия уже оккупирова-

ла Латгалию и направлялась в Видземе. Мои 
родители приняли решение, что второй раз 
Страшный год они не выдержат, поэтому нам 
всем нужно отправляться в Курземе. Отец 
уже связался со своей сестрой, которая жила 
в Вентспилсе. Перед сборами они с матерью 
стали искать место, чтобы вырыть яму и спря-
тать там одежду, посуду, оружие отца и т. д. 
Было уже упаковано два чемодана для отца, 
а также две сумки – для матери и для меня. 
В них было самое необходимое. А ключи от 
рижской квартиры были отданы дворнику. 
Может быть, скоро вернемся… 

Я очень хотела проститься со своим люби-
мым местечком, поэтому быстро побежала 
через молодой сосняк к озеру Юглас. Оно 
встретило меня блеском воды в лучах осен-
него солнца. Я мысленно погладила при-
вязанную к берегу лодку, которую недав-
но купили родители. Всего несколько дней 
назад я видела, как отец краской написал на 
ней мое имя… 

Настал очень грустный момент проща-
ния, ведь дома оставались больная бабуля, 
коровка в хлеву и несколько куриц. В глубине 
души была надежда, что захватчиков оста-
новят. Мы слышали, что защитить Курземе 
было доверено 19-й Латышской дивизии. 
Англичане и американцы, дескать, помогут… 

Наша читательница Виктория Калниня, вдохновившись историческими очерками, опубликованными в газете «Ventspilnieks.lv», решила поделиться своими вос-
поминаниями о нашем городе. В письме она пишет: «Я учитель на пенсии, инвалид второй группы. Спасибо, что у вас хватило терпения прочитать мое пись-
мо. Каждую неделю с нетерпением жду «Ventspilnieks.lv», читаю и радуюсь каждой строчке». Редакции «Ventspilnieks.lv» было приятно получить такое письмо 
читательницы, которая делится воспоминаниями о своем знакомстве с нашим городом в далекие советские годы. Вот что она вспоминает.

Мое знакомство с Вентспилсом
Дорога в 1,5 километра до автобусной оста-
новки была нелегка, руки устали от тяжелых 
сумок. Мы остановились на полпути, чтобы 
еще раз взглянуть на свой любимый дом. 
Клен, росший посреди двора, переливал-
ся золотистой листвой. Я никогда не забуду 
этого чудесного пейзажа! 

На высоком перроне станции в Риге было 
полно людей. У всех сумки, котомки, чемо-
даны и мрачные лица. Вскоре должен был 
прийти поезд на Вентспилс. Вагоны были 
переполнены, но успокаивала мысль, что 
мы отправляемся подальше от красных. В 
Вентспилс мы прибыли почти в полночь, 
тогда локомотив не был особенно мощным. 
Когда мы вышли, я почувствовала необык-
новенно влажный воздух, как будто я нахо-
дилась на каком-то облаке. Мы пересекли 
мост, который качался над темной, боль-
шой рекой. Отец знал дорогу – мы должны 
были идти в Жажциемс. Я шла очень акку-
ратно, так как улица оказалась кладкой из 
досок. 

Моя крестная с мужем и четырехлетней 
дочерью жили в деревянном домике в лесу, 
там была кухня и всего одна комната. Как-
то мы вшестером там разместились. Для 
меня кровать сделали из двух кресел, на 
которые положили фанерку и матрасик. 
Нас, уставших беженцев, все устраивало. 
Хорошо, что так! Шли дни. Больше всего 
не хватало продуктов. Мы не привезли с 
собой ничего из продуктов, но крестная 
смогла угостить нас вареньем из брусники 

и квашеной капустой. Иногда мать с тетей 
отправлялись на мельницу, что была непо-
далеку, туда деревенские жители привози-
ли зерно, чтобы намолоть муки. Некоторые 
из них из жалости насыпали в их мешочки 
горсть муки или крупы, которые были для 
нас очень кстати. 

В Вентспилсе было полно беженцев. Отец 
встретил знакомых. Они рассказали, как 
пересечь море и попасть в Готланд. Нужно 
было договориться о месте и времени встре-
чи. Я слышала, что ночью родители размыш-
ляли, не отправиться ли дальше, в Швецию. 
Мать со слезами старалась отговорить отца 
от этой затеи. Отправиться по неспокойно-
му морю в чужую страну? Нет, нет. Крестная 
и дядя приняли решение остаться здесь. 
В огороде была выкопана большая, глубо-
кая траншея, чтобы спрятаться от русских 
авиабомб. Неподалеку ведь был аэродром, 
который мог служить хорошей целью. И дей-
ствительно, наступила ночь, когда пришлось 
прятаться в этом укрытии. Совсем недалеко 
упали несколько бомб, их свист в ночи зву-
чал ужасно. 

Однажды я получила мрачную открытку, 
которую отправила моя первая подруга Рита. 
Она писала, что вместе с отцом и матерью 
находится в Лиепае и собирается взойти 
на огромный пароход, который направляет-
ся в Германию. Я не могла сдержать слез. 
Позднее, в шестидесятые годы, в Риге я 
встретила двоюродного брата Риты, кото-
рый сообщил мне трагическую весть – боль-

шой пароход подвергся торпедной атаке! Все 
погибли. 

15 октября в дом в Жажциемсе пришло 
известие, что Рига опять в руках оккупан-
тов. В боях очень пострадал Старый город, 
снесена башня церкви Петра, разорен Дом 
Черноголовых и т. д. Как будто это было 
вчера, слышу отчаянный вопрос отца: «А 
памятник Свободы пострадал?» Он присут-
ствовал на его открытии, и всю жизнь для 
него была священной свободная Латвия. 
Имя отца, большого патриота, мне удалось 
увековечить в книге журналистки Илзе Апине 
«Kā iznīcināja brīvvalsts policiju?».

Жизнь в Вентспилсе становилась все 
более неспокойной. Родители нашли в лесах 
Попес домик возле речки Ренды. Мы пере-
ехали туда и старались как-то помочь по 
хозяйству, ведь кушать хотелось! Здесь мы 
встретили окончание войны. Начало моих 
подростковых лет было полно страха и боли. 
Затем – борьба за образование, удовлетво-
рение от любимой работы, не обошлось и 
без притворства и лжи (сталинское время!), 
юность на «розовом облаке», неудачное 
замужество, тяжелая болезнь… Все было. 

На ум приходят строки Визмы Белшевицы: 
«И клубок мой с годами крупней…» Родители 
рано ушли, унеся с собой мечту о свобод-
ной Латвии. Жаль, что они не дождались 
Атмоды. А мне Всевышний отпустил долгие 
годы на этом свете. И подарил мне второй 
родной город – Вентспилс.  

Виктория Калниня, Вентспилс

Газеты, издаваемые самоуправлениями, очень нравятся местным 
политическим боссам, однако заметно уродуют конкуренцию и вре-
дят стабильности региональной прессы. Медиа-эксперты не раз били 
тревогу по этому поводу. Сейчас, после иска ООО «Bauskas dzīve» так 
называемое «дело муниципальных газет» оказалось в Европейском 
суде по правам человека. 

«Пиар» самого главного шефа

В основе иска – 10-я статья Евро-
пейской конвенции по правам 
человека, в соответствии с которой 
страны обязаны не вмешивать-
ся в реализацию свободы слова. 

Соответственно, государство должно воздер-
живаться от любых действий, которые нивели-
руют роль прессы в демократическом обще-
стве или уменьшают плюрализм прессы. 

НЕСПРАВЕДЛИВЫЕ ПРЕИМУЩЕСТВА  
И БЮДЖЕТ САМОУПРАВЛЕНИЯ 

ООО «Bauskas dzīve» ранее обратилось 
в административный суд с иском против 
Иецавской думы, требуя запретить выход 
финансируемой самоуправлением газе-
ты «Iecavas Ziņas» и публикацию рекламы, 
а также возместить убытки. Согласно заяв-
лению, «Iecavas Ziņas» хоть и напомина-
ет содержательно и стилистически незави-
симую газету, формально и фактически не 
является редакционно независимой и полно-
стью подчиняется Иецавской краевой думе. 
Она финансируется в основном из бюджета 
самоуправления, что дает несправедливое 
преимущество в привлечении рекламы ниже 
рыночной стоимости. 17 октября 2016 года 
административный районный суд отказал-
ся возбудить дело. «Bauskas dzīve» оспори-
ла это решение в Верховном суде, который 
постановил, что ООО «Bauskas dzīve» имеет 
право в судебном порядке требовать запрета 
рекламы и возмещения убытков. Верховный 
суд признал, тем не менее, что ООО «Bauskas 
dzīve» не имеет права в судебном порядке 
требовать, чтобы не издавалась газета само-

управления, и тогда по данному вопросу ООО 
«Bauskas dzīve» подало иск в Европейский 
суд по правам человека. 

ВОКРУГ МУНИЦИПАЛЬНЫХ 
ГАЗЕТ ЛОМАЮТСЯ КОПЬЯ

Минувшей весной было опубликовано 
исследование «Baltic Media Health-Check», 
посвященное медийной среде в странах 
Балтии, в котором сделан вывод, что муни-
ципальные газеты вредят стабильности реги-
ональных медиа, распространяя низкокаче-
ственное содержание, которое включает ново-
сти с политическим подтекстом, таким обра-
зом, не выполняется роль «сторожевого пса», 
присущая традиционным медиа. По сути, газе-
ты самоуправления выполняют роль муници-
пального представителя по связям с обще-
ственностью, а не информируют обществен-
ность главным образом о решениях, приня-
тых самоуправлением, и вещах, важных для 
жителей. Это подтверждается и исследова-
нием ассоциированного профессора Рижского 
университета им. Страдыня Анды Рожукалне, 
в котором проанализировано 110 газет, изда-
ваемых в самоуправлениях, и сделан вывод, 
что удельный вес публикаций об изменени-
ях в законодательстве, объявлений и другой 
официальной информации составляет лишь 
20-25% от содержания муниципальных газет.

Тем временем вот уже несколько лет лома-
ются копья вокруг вопроса «быть или не быть 
муниципальным газетам?». Совет по конку-
ренции еще в 2015 году предлагал запре-
тить самоуправлениям создавать свои медиа 
и указал, что вмешательство самоуправле-

ний в медиа-рынок угрожает существованию 
прессы. «Самоуправления часто дотируют 
свои издания и в то же время берут деньги за 
рекламу. Для частных медиа это единствен-
ный источник средств, а муниципальные газе-
ты устанавливают так называемые демпинго-
вые цены, и у независимых газет нет больше 
возможностей», – сказала тогда руководитель 
Совета по конкуренции Скайдрите Абрама. 
Ограничить муниципальные медиа предла-
гает и Министерство культуры. Правда, оно 
рекомендовало не запретить муниципаль-
ные газеты, а законодательно лишить их воз-
можности продавать рекламную площадь, а 
также более точно определить, что означа-
ет обязанность самоуправления информиро-
вать общественность. 

Дискуссии о том, как ограничить инфор-
мационные издания самоуправлений, 
более полутора лет проводились в Сейме, 
но никаким результатом они не увенчались. 
Законодательная власть так и не поддержала 
предложение изменить закон, чтобы ограни-
чить возможности самоуправлений и государ-
ственных институций издавать информацион-
ные издания как масс-медиа. 

ЕДИНСТВЕННО ВЕРНОЕ МНЕНИЕ, ИЛИ 
ЧТО ПРОИСХОДИТ В ВЕНТСПИЛСЕ 

Пример Вентспилса говорит о том, что 
запрет на издание собственных газет ситуа-
цию не изменит. Поскольку у местной власти 
остается возможность в очень впечатляющих 
объемах покупать так называемую реклам-
ную площадь в местных газетах. В этом факте 
самом по себе, может, и не было бы ничего 
предосудительного, если бы на этой площади 
размещалась лишь официальная информа-
ция думы и информация, важная для жите-
лей, а не «пиар» самого главного шефа. 

О впечатляющих расходах на медиа 
Вентспилсской городской думы депутаты 
оппозиции Гиртс Валдис Кристовскис, Даце 
Корна, Айвис Ландманис и Иварс Ландманис 
еще 25 августа этого года в своем заявле-
нии проинформировали Министерство среды 
и регионального развития. Однако мини-
стерство глубокомысленно молчит. Тем не 
менее, стоит прислушаться к сказанному 
депутатами объединенного списка. «О попыт-
ках депутата А. Лембергса сохранить вли-

яние в обществе в качестве председателя 
Вентспилсской думы, сохранить влияние над 
Вентспилсской думой, ее администрацией, 
местными средствами массовой информа-
ции наглядно свидетельствуют обеспечивае-
мые учреждением Вентспилсского городско-
го самоуправления «Вентспилсский дигиталь-
ный центр» и «Ventas Balss» еженедельные 
видеотрансляции пресс-конференций пред-
седателя Вентспилсской городской думы 
Айвара Лембергса. В них он как председатель 
Вентспилсской думы высказывает свою лич-
ную точку зрения по различным актуальным 
темам в Вентспилсе, Латвии и мире». В заяв-
лении упоминается и о том, что измеряемые 
сотнями тысяч евро общественные деньги 
ежегодно тратятся Вентспилсской городской 
думой, ее учреждениями, обществами капи-
тала, обществами на то, чтобы способство-
вать деятельности «Ventas Balss». Например, 
1 июня этого года было принято решение о 
заключении договора между Вентспилсской 
думой и ООО «Ventas Balss» на сумму 
369 066 eвро, в свою очередь, Управление 
Вентспилсского свободного порта, председа-
телем которого является Лембергс, каждый 
год выделяет «Ventas Balss» не менее 100 
000 eвро. В качестве примера депутаты упо-
минают решение правления Вентспилсского 
свободного порта от 21 ноября 2014 года о 
заключении договора с ООО «Ventas Balss» 
на предоставление рекламных услуг на 
общую сумму 118 807 eвро. «В результа-
те такие оплаченные из финансовых ресур-
сов Вентспилсской думы средства массовой 
информации эксклюзивно обеспечивают А. 
Лембергсу мнение, формируют позитивный 
взгляд на руководимую им политическую силу 
“Latvijai un Ventspilij”». Нужно добавить, что у 
депутатов оппозиции нет возможности исполь-
зовать подобный ресурс, оплаченный деньга-
ми вентспилчан, для выражения своей точки 
зрения. Совсем наоборот, как сказано в заяв-
лении в Министерство среды и регионально-
го развития, «оппозиционных депутатов объ-
единенного списка и их деятельность газета 
«Ventas Balss» представляет в ярко негатив-
ном свете и необъективно». 

Очевидно, что самоуправлению совсем нео-
бязательно издавать собственную газету, доста-
точно крупных рекламных договоров… 
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ЧРЕЗВАЧАЙНАЯ СИТУАЦИЯ 
И В КРАЕ 

Депутаты Вентспилсской городской думы 
на внеочередном заседании думы согласи-
лись с объявлением чрезвычайной ситуа-
ции в сельском хозяйстве в крае. В первой 
декаде октября количество осадков в Вичаки 
Вентспилсского края достигло 123,1 mm, что 
составляет 460% нормы, поэтому полностью 
или частично затоплены большие площади 
сельскохозяйственных земель. Наводнения 
затронули почти 50 га используемой в сель-
ском хозяйстве земли.   

ПРИГЛАШАЮТ НА НОВУЮ АКЦИЮ 
В Вентспилсе в конце этой недели прой-

дёт ежегодная акция по сбору крупногабарит-
ных отходов. Она пройдёт на левом берегу 
Венты 21 и 22 октября, а в Парвенте – через 
неделю. У жителей была возможность бес-
платно выбросить крупногабаритные отхо-
ды в контейнеры, которые будут установле-
ны в восьми местах на левом берегу Венты 
в городе Вентспилсе, а также в семи местах 
– в Парвенте.    

НАГРАДЯТ РУКОВОДИТЕЛЯ КРАЯ 
26 октября в Вентспилсской городской 

думе похвальные грамоты за участие в защи-
те независимости Латвии на баррикадах в 
январе 1991 года будут вручены 13 жителям 
Вентспилсского края, в том числе руководите-
лю самоуправления края Айвару Муцениексу.   

РЕБЕКА – ТРЁХКРАТНАЯ 
ЧЕМПИОНКА

На прошедшем в Албании Чемпионате 
Европы по тяжелой атлетике, U-20 трёхкрат-
ной чемпионкой континента в этой возраст-
ной группе стала гордость спорта Вентспилса 
– Ребека Коха. В весовой категории до 58 
кг обладательница 4 места в Олимпийских 
играх в Рио в сумме набрала 213 кг. Участие 
в соревнованиях вентспилчанка начала, когда 
конкурентки уже их завершили. 

ПОСОБИЯ ЗА ОТОПЛЕНИЕ И ДРОВА 
Вентспилчане с небольшими доходами и в 

новом отопительном сезоне смогут получить 
предоставленные самоуправлением льго-
ты на частичную компенсацию потребления 
теплоэнергии и пособие на приобретение 
топлива. Их смогут получить нуждающиеся и 
малоимущие лица, отдельно проживающие 
одинокие пенсионеры и инвалиды, доходы 
которых за последние три месяца не превы-
шают 266,76 евро в месяц.  

ПОСТРОЮТ НОВЫЕ ДОРОЖКИ 
И АВТОСТОЯНКУ 

В юго-западном районе города Вентспилса 
начнутся строительные работы в конце улицы 
Саулриета и в Приморском парке, где будет 
построена освещённая улица, созданы новые 
пешеходные дорожки, автостоянка для 60 
автомашин, навесы для лодок и две допол-
нительные деревянные дорожки, ведущие 
к морю.  Работы будут завершены до июня 
2018 года.  

ВЕНТСПИЛЧАНИН – 
АНТИРЕКОРДСМЕН СКОРОСТИ 

В этом году на дорогах Латвии констати-
рованы 12 рекордов нарушения скорости, 
из которых самый большой зарегистрирован 
в Вентспилсе, где водитель в Парвенте, на 
улице Талсу мчался со скоростью 226 km/h, 
свидетельствует информация, обобщённая 
Государственной полицией.   

В СОСТОЯНИИ ОПЬЯНЕНИЯ ВЫПАЛ 
ИЗ ОКНА

В Вентспилсе из окна квартиры на втором 
этаже выпал мужчина. Пострадавший – муж-
чина 45 лет. Он был в состоянии алкогольно-
го опьянения. Мужчина получил поврежде-
ние позвонков позвоночника и сломал ногу, 
в результате чего был доставлен в боль-
ницу. Обстоятельства происшествия еще 
выясняются. 

В ВЕНТСПИЛСЕ

Отрасль транспорта и логистики, в том числе транзит, является одним из важнейших 
краеугольных камней экономики Латвии. В отрасли работают более 80 тысяч жителей 
нашего государства, это основа экономического благополучия еще бесчисленного числа 
семей, которые работают в отраслях, напрямую или косвенно связанных с транзитом.  
Для портового города Вентспилса отрасль транзита – главный источник занятости, 
поэтому для вентспилчан новость, что законодатель и правительство наконец взялись 
за решение наболевших вопросов, является действительно существенной. За то, что 
отрасль наконец-то услышана, следует сказать спасибо Обществу «Балтийская ассоциа-
ция – транспорт и логистика» и особенно её президенту Инге Антане. 

Инга Антане: Времена, когда ответственные 
должностные лица говорят, «в транзитной 
отрасли всё в порядке», закончились

На этой не - 
деле на 
заседании 
К о м и с с и и 

народного хозяйства, аграр-
ной, среды и региональной 
политики Сейма, которое 
было посвящено вопросам 
конкурентоспособности 
транзитной отрасли, Инга 
Антане познакомила членов 
комиссии с разработанным 
ассоциацией планом 
действий для повышения 
конкурентоспособности 
транзит ной отрасли. БАТЛ 
призвала Комиссию народ-
ного хозяйства учитывать 
действительную ситуацию в 
отрасли, а не обманчивый 
«сравнительно небольшой 
рост грузов». Если прави-
тельство срочно не примет 
важные решения и не начнёт 
действовать, то, возможно, 
вскоре придется перепи-
сывать прогнозы доходов 
бюджета, а также подумать о 
новых программах социаль-
ной поддержки работающим 
в отрасли. 

ОТРАСЛЬ НАКОНЕЦ-ТО 
УСЛЫШАНА!

«Притворство ответ-
ственных Министерства 
сообщения и ГАО “Latvijas 
Dzelzceļš”, что в «транзитной 
отрасли всё в порядке», 
стало уже опасным манев-
ром для народного хозяй-
ства Латвии.  Анализируя 
статистические показатели 
последних трёх лет, можно 
сделать вывод, что объёмы 
грузов, переваленных в 
портах Латвии, резко снизи-
лись и в настоящее время 
нет никаких предпосылок 
для того, чтобы ситуация в 
Латвии улучшилась.  Чтобы 
избежать кризиса в транзит-
ной отрасли, в настоящее 
время ответственное 
Министерство сообщения 
и правительство в целом 
должны срочно действовать 
и принять ответственные 
решения для улучшения 
конкурентоспособности 
отрасли, в противном слу-
чае, вызванные кризисом 
последствия окажут нега-
тивное влияние на народное 
хозяйство в целом, доходы 
бюджета, благосостоя-
ние жителей. Собрание 
Комиссии народного хозяй-
ства Сейма означает, что 
отрасль услышана», подчер-
кнула президент БАТЛ. 

ПОДДЕРЖИВАЕТ И 
СОВЕТ ПОРТОВ

Днем позже и Совет 
портов, транзита и логистики 
Латвии под руководством 
премьер-министра Мариса 
Кучинскиса поддержал 
решение Комиссии Сейма по 
народному хозяйству о необ-

ходимости ответственному 
за отрасль Министерству 
сообщения разработать 
свое видение долгосрочного 
развития отрасли. Инга 
Антане удовлетворена этим 
решением, поскольку это 
означает, что лед тронулся 
и делается первый серьез-
ный шаг, чтобы принимать 
решения о развитии тран-
зитной отрасли в будущем. 
Это открывает возможности 
для новых дискуссий с 
учетом истинной ситуации в 
отрасли и падения объема 
транзитных грузов. 

Совет портов, транзита 
и логистики Латвии решил 
не рассматривать вопрос 
о конкурентоспособности 
транзитной отрасли, отло-
жив его рассмотрение до 
тех пор, когда Министерство 
сообщения подготовит 

стратегическое видение 
развития отрасли, что 
днем раньше ему поручила 
сделать Комиссия Сейма по 
народному хозяйству.  

«Мы удовлетворены тем, 
что нас услышали, хотя путь 
к этому был нелегким. Такое 
чувство, будто ты едешь 
на бобе по Альтенбергской 
трассе, которая в бобслее 
считается самой сложной 
в мире. Решение Комиссии 
по народному хозяйству и 
политическая поддержка 
этого решения со стороны 
Совета портов, транзита и 
логистики Латвии означает, 
что время, когда в ходу 
была фраза «в транзите все 
в порядке», закончилось. 
Сейчас мы ожидаем от 
Министерства сообщения 
профессиональной работы и 
видения развития транзита в 

будущем. Это первый важный шаг в сторону 
упорядочения транзитной отрасли».  

Нужно отметить, что БАТЛ уже в сентябре 
этого года представил премьеру, министру 
сообщения, министру экономики, министру 
финансов и совету ГАО «Latvijas dzelzceļš» 
план действий, разработанный эксперта-
ми и предприятиями, с призывом срочно 
начать действовать, так как переговоры с 
ответственным Министерством сообщения 
зашли в тупик. Ассоциация, видя истинную 
ситуацию на рынке и в регионе, не может 
согласиться с мнением, выражаемым мини-
стерством, о том, что ситуация в отрасли 
стабильна и нет необходимости в каких-либо 
дополнительных мероприятиях для ее спа-
сения. 
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ВНЕ ПОДОЗРЕНИЙ ТОЛЬКО 
КОТ РУДИС 

По прочтении следующих строк, возмож-
но, у части читателей пропадет желание 
читать дальше. И тем не менее, 29-летний 
Вальтер, приблизительно год назад вступив-
ший в брак с Лигитой, хоть и не в самой тяже-
лой форме, но болен детским церебральным 
параличом и является инвалидом 1-й груп-
пы. Бывшая кулдигчанка Лигита старше него 
на тридцать лет, она получила 2-ю группу 
инвалидности из-за болезней сердца и лег-
ких. Если бы это была алгебра, а не жизнь, 
то два минуса давали бы плюс. Но в случае 
Лигиты и Вальтера люди с критическим мыш-
лением, наверное, попытаются вычислить 
по законам жизни, насколько это правиль-
но с точки зрения нравственности и кому 
из партнеров такой кажущийся нелогичным 
союз выгоден. Сомнительно, что в отсут-
ствии подтекста их убедит пример президен-
та Франции Эммануэля Макрона, жена кото-
рого Брижит, на которой он женился ранее, 
чем занял эту должность, старше него на 
25 лет, и это не единственный пример, кото-
рый можно было бы привести. Чтобы успо-
коить подозрительного читателя, добавим, 
что никому из Гросманисов не принадлежит 
ценное имущество, которое могло бы заин-
тересовать одного из супругов; у них есть 
лишь компьютеры и все самое необходимое 
в быту. Они живут и оплачивают коммуналь-
ные платежи на скромную пенсию по инва-
лидности, о простенькой съемной квартирке 
с проходными комнатами в «хрущевке» поза-
ботилась мама Вальтера. Ах да – у Лигиты 
имеется наследство из Кулдиги – рыжий 
кот Рудис, но он никому не принадлежит, он 
сам себе исполнительная и законодательная 
власть, с милой непосредственностью выби-
рает, где ему спать и что ему есть, отвергая 
те из предложенных блюд, которые ему не 
по вкусу.   

ВМЕСТО РОЗ – ТРЯПКА 
ДЛЯ МЫТЬЯ ПОЛА

У Вальтера компьютер, купленный мате-
рью, появился, когда ему было приблизи-
тельно десять лет. Лигита свой взяла в рас-
срочку и рассчитаться смогла лишь за три 
года. Кроме игр и поиска интересной инфор-

Наполняя  
жизнь смыслом
Не многим знакомы вентспилчане Лигита и Вальтер 
Гросманисы. В том числе, и потому, что сами они 
популярности не жаждут и даже допускают, что, если бы 
окружающие узнали о них побольше, то их отношение могло 
бы быть противоречивым или даже негативным. И все 
же, как не рассказать о людях, к которым судьба зачастую 
безжалостна, но они находят в себе душевные силы, чтобы 
быть оптимистами, увидеть красоту в обыденном и не 
жаловаться на бедность и скуку, а также на государство или 
общество, наносящие обиды. Это подтверждается не только в 
нашей беседе, но и в их литературных упражнениях, которые 
называются «размышлениями в стихах» и включены в два 
вышедших в издательстве «Domu pērles» сборника «Tavā 
sapnī būt» («Быть в твоей мечте») и «Saules pusē būt» («Быть 
на солнечной стороне»). Вальтер и Лигита в день свадьбы прошлым летом.

Вальтер и Лигита рассматривают фото-
графии, сделанные в течение дня. Вальтер с мамой в Лондоне.

мации, он способствовал их встрече на пор-
тале draugiem. lv. Лигита откликнулась на 
предложение Вальтера познакомиться и из 
Кулдиги, где она тогда жила, отправилась в 
Вентспилс. 

«Я не особенно избалована знаками вни-
мания, не надеялась на шампанское и охап-
ку роз, но все же чашечку кофе и какой-ни-
будь цветочек во время первой встречи ожи-
дала получить. Я не хочу, чтобы Вальтер вос-
принял это как упрек задним числом, в конце 
концов, тогда он был одинокий, к тому же, 
больной мужчина, а его квартира выгляде-
ла достаточно ужасно. Хорошо, что нашлось 
ведро и тряпка для мытья пола, какие-то 
средства для мытья посуды и уборки. Опыт 
у меня есть, в жизни приходилось работать и 
помощницей медсестры, и уборщицей, и на 
другой тяжелой работе. Когда я справилась с 
уборкой, мы смогли еще посидеть и погово-
рить. Конечно, это не было любовью с перво-
го взгляда, я же не была «зеленой» девчон-
кой, у меня две взрослые дочери и даже вну-
чок. Однако оказалось, что Вальтер – чест-
ный, но неопытный в реальной жизни, рас-
терянный человек, и мне захотелось помочь 
ему. Сначала было что-то вроде синдрома 
старшей сестры или даже матери. Тогда и 
мне было довольно одиноко, у детей своя 
жизнь. Хотя я коммуникабельный человек, 
ну сколько ты будешь говорить с подругами и 
знакомыми о своих болячках? Хотелось диа-
лога с человеком, у которого похожие мысли, 
который может принять и понять своеобра-
зие ближнего. Понемногу эти качества обна-
ружились в Вальтере». Лигита признает, что 
помочь ближнему ее побудила и христиан-
ская вера, в которой она воспитывалась. Эти 
мысли позднее нашли отражение в стихот-
ворении «Спасибо, друг»: «Ты дал мне дом, 

/ Друг. Моя отчаявшаяся / Душа тебе благо-
дарна. /С моей болезнью Ты меня принял» 
(Здесь и далее свободный перевод). Kак 
почти все написанные Гросманисами стихот-
ворения, это – глубоко личное, и понять его 
полностью сможет, наверное, только человек 
со схожей судьбой. 

СПАСИБО, ЧТО ПОДНЯЛИ С 
ИНВАЛИДНОЙ КОЛЯСКИ

Вальтеру с болезнью уживаться пришлось 
с самого рождения. Он с завистью наблюдал 
за играми ровесников в рыбацком посел-
ке в Овиши, где в то время жила их семья. 
Благодаря поддержке мамы и упорству отчи-
ма, который побуждал его тренировать непо-
слушные ноги, Вальтер все-таки стал само-
стоятельно передвигаться, когда ему было 
около десяти лет. 

 «Они подняли меня с инвалидной коля-
ски», – Вальтер до сих пор благодарен отчи-
му Вайрису, которому он посвятил добрые 
слова и в своих стихотворных размышлени-
ях. В Вентспилсе он ходил в обычные школы, 
несколько раз менял их в надежде встретить 
более понимающих одноклассников. Однако 
надежды так и не оправдались. Вальтер при-
знается, что его унижали из-за того, что он 
не мог справиться с учебным материалом, 
так как болезнь затрудняла процесс усвое-
ния материала. 

«Насколько я знаю, сейчас с такими деть-
ми работает специальный педагог, но мне 
такой возможности не предлагалось», – 
Вальтер не жалуется на то, что однокласс-
ники пытались демонстрировать ему свое 
превосходство, своим теперь уже взрослым 
умом он понимает, что тогда их еще не приу-
чали к терпимому отношению к тем, кто отли-
чается, как это делается сейчас. Но тогда 

Вальтер принял решение продолжать обуче-
ние в вечерней школе, в которой он и окон-
чил 9-й класс. 

НЕДОСТИЖИМЫЙ ТЕМП И 
НЕПРЕОДОЛИМЫЕ СРОКИ

«Я начал думать о получении специаль-
ности. Выбор был небольшой. Поступить 
на повара в интернат-школе в Алсвики, как 
я хотел, не получилось. Попытался попасть 
в другую школу, в Юрмале. Не сдал вступи-
тельный экзамен. Там мне посоветовали еще 
раз попытаться в Алсвики, освоить навыки 
оператора-редактора текста. Повезло, полу-
чил специальность, которую, к сожалению, 
на практике применить не удалось, везде 
требовались люди, которые могут работать в 
быстром темпе. Но именно это было мне не 
под силу. Скорость и количество предполага-
ли и другие, более простые виды работы, в 
которых я хотел себя попробовать: изготов-
ление глиняных изделий, склеивание кар-
тонных коробок для кондитерских товаров, 
что можно было делать дома. Все это было 
посильной для меня работой. К сожалению, 
одной рукой и с замедленной реакцией все 
же я не смог выполнять заказы в определен-
ный срок», – Вальтер говорит, что не теряет 
надежды когда-нибудь найти работу, кото-
рую он сможет выполнять дома, возможно, 
в этом смогла бы помочь и Лигита. Но это 
будет позже, когда накопится побольше сил. 
По совету медиков, Вальтер ни на один день 
не перестает делать упражнения, чтобы это 
произошло.

ПОДНЯТЬСЯ НАД ОБЫДЕННОСТЬЮ
 С тех пор как в его жизни появилась 

Лигита, у Вальтера появились новые приори-
теты. «Спасибо тебе, женушка / Что беспоко-
ишься и заботишься обо мне! / Твоя улыбка, 
словно луч солнца, / Согревает мое серд-
це», – звучит в стихах, посвященных супруге. 
Однако в разговоре выясняется, что заботу 
не нужно понимать лишь в бытовом смысле. 
«Ты мелодия моего сердца», – в другом сти-
хотворении говорит Вальтер. И добавляет: 
«Ты сделала мою жизнь более красочной». 

Лигита признает, что такое вполне может 
быть, но все произошло как-то само собой: 
«Мне всегда нравилась поэзия, я читала 
Вальтеру стихи и видела, что он неравно-
душен к поэзии, замечает нюансы выра-
зительных средств, сам с удовольствием 
наблюдает за природой, умеет ее красо-
ту и необычность облечь в словесные кар-
тины. Мы набрались смелости и посетили 
занятия клуба молодых писателей, но какие 
же мы молодые, особенно я… Спасибо его 
руководителю поэту Андрису Акментиньшу, 
он согласился азбучные истины преподать 
нам индивидуально. Мы приглашаем к себе 
в гости знакомых со схожими интересами и 
поэтическим уровнем, весело и увлекатель-
но узнавать друг друга, по-доброму оценить 
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Н ашему городу опять не везет. Ужасная трагедия в вентспилс-
ском бассейне остается темой номер один и для прессы, и 
для госучреждений, и для спортивных федераций, а тут другая 

новость: в Вентспилсской больнице после операций по удалению ката-
ракты осложнения появились у десяти человек. Был бы один или два 
случая, можно было бы сказать: с кем не бывает… Но десять! 

Как обычно, в «случаях» медицинского характера, более подробная 
информация не предоставляется. Из тех крупиц, которыми поделились 
специалисты Клинической университетской больницы им. Страдыня, 
можно лишь понять, что пациентам назначен «интенсивный курс анти-
биотиков». Выводы, так сказать, делайте сами. Ведь в каких случаях 
обычно назначают антибиотики? Если возникает воспаление, куда-то 
попали не те бактерии, что-то было не в порядке. А когда такое проис-
ходит? Но как бы то ни было с причинами и происшествиями, может 
быть, виновато обычное невезение. Для нашего города в целом. 

Однако, кажется, причины здесь лежат намного глубже. Мы уже 
доказали, что живем в самом благоустроенном, лучшем, самом совре-
менном и защищенном от злых внешних сил городе. И в этом случае, 
как известно, ложное ощущение безопасности, которое привито нам 
практически с молоком матери, может заставить чувствовать себя все-
могущими, прекрасными и превосходными, с кем не может случиться 
ничего плохого. У нас есть то, это и вот еще это, где все хорошо, надеж-
но и прекрасно. Но, кажется, этот колосс построен на глиняных ногах. И 
разукрашенный и отшлифованный фасад прекрасен до тех пор, пока, 
как говорят в народе, что-нибудь не случится. 

Трагедия в вентспилсском плавательном бассейне обнаружила 
целый ряд системных проблем. Оказалось, что как на уровне мест-
ной власти, так и на государственном уровне в порядке не было почти 
ничего. Начиная с нормативов и лицензирования. Заканчивая прави-
лами на занятиях по обучению детей плаванию. Да, да, можно сказать, 
что существует же здравый смысл, который не позволил бы оставить 
в воде 15 маленьких непосед под присмотром одного-единственного 
взрослого (каким бы профессионалом он ни был). Все же печальный 
опыт нашей страны свидетельствует: если десять правил-заповедей 
не высечены на каменных скрижалях Моисея, то порядка не будет. 
Как тут не вспомнить чудовищную трагедию в рижской «Максиме»…  
Только после нее началась лихорадочная деятельность в строитель-
ной отрасли, были созданы комиссии, изменены правила, назначены 
ответственные. В конце концов, до произошедшего ничего из этого не 
было нужно, ведь ничего же НЕ МОЖЕТ произойти. 

В русском языке есть такое меткое словосочетание, как «метод 
тыка», то есть, упрощенно говоря, мы дотронулись до горячей плиты, 
обожглись и только тогда поняли, что плита действительно достаточно 
горяча. Все действия вокруг происходящих в Латвии несчастных слу-
чаев, катастроф и трагедий свидетельствуют о том, что этот метод, на 
удивление, очень живуч. Мы не действуем превентивно, не думаем о 
том, что, например, дом может разрушиться, если его неправильно 
построить, пешеход может погибнуть, если не будет носить отража-
тель, в конце концов, ребенок может утонуть, если за ним не смотреть 
профессионально, а больной может получить воспаление и осложне-
ния, если, например, возникают проблемы со стерильностью в опе-
рационном зале… Когда происходит что-то подобное, то, без сомне-
ния, вопрос оказывается в центре обсуждения всей общественности, а 
ответственные лица ищут оправдания, почему же в этот раз произошло 
так, хотя раньше ведь ничего подобного не случалось. 

Правда, тут есть еще один нюанс, который, если продираться 
сквозь дебри принятых или еще ожидаемых правил Кабинета мини-
стров и других документов, остается почти незамеченным. Это ком-
петентность ответственных учреждений и руководителей инстанций. 
Ах, как не хотелось бы говорить и даже думать, что причиной приема 
на работу послужила, в первую очередь, например, лояльность выс-
шему руководству и «преданность», а на втором плане осталось уме-
ние организовать, управлять и контролировать происходящее в дове-
ренной сфере. А на третьем плане – компетентность и опыт… Если, 
например, не было нужных правил КМ, которые четко требовали бы 
от организаторов обучения детей плаванию обеспечить присутствие, 
по меньшей мере, двух тренеров или спасателей во время занятий у 
детей, если, возможно, нет разработанных Федерацией плавания нор-
мативов, которые по полочкам раскладывают, где должны находиться 
контролирующие лица и тренеры в плавательном бассейне… Да, нет 
(и жаль, что нет) других подобных документов. Но!!! И тут возвраща-
емся к здравому рассудку и, самое главное, компетентности. Ну как 
могли ответственные должностные лица (несмотря на правила КМ) не 
понять, что для наблюдения за 15 маленькими детьми в потенциально 
опасном месте – бассейне – необходимо принять еще одного тренера 
или хотя бы спасателя?   

Искренне ваша – газета “Ventspilnieks.lv”

Нам, видимо, 
не везёт
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После трагедии, произошедшей в бассейне Вентспилсского олимпийского центра, когда во 
время занятий по плаванию утонул четырехлетний мальчик, председатель правления ОЦ 
«Ventspils» Улдис Бойтманис на прошедшем собрании основателей ОЦ по собственному 
желанию был освобожден от занимаемой должности, подтвердили газете «Ventspilnieks.lv» 
в Латвийском олимпийском комитете. Вентспилсская городская дума уклоняется от требова-
ния депутатов оппозиции созвать внеочередное заседание для оценки происшедшего и устра-
нения несовершенства системы, а Айварс Лембергс причину случившегося усматривает в 
нехватке соответствующих нормативных актов. 

В начале этой недели стало известно, что у десяти пациентов после проведенной в 
Вентспилсской больнице операции по удалению катаракты начались осложнения. Более под-
робную информацию Северокурземская больница не предоставляет, Клиническая универси-
тетская больница им. П. Страдыня, в которой после упомянутых операций лечились девять из 
десяти пациентов, свое заключение обещает дать после того, как будет проведен углубленный 
анализ ситуации. Свою оценку даст и Инспекция здоровья, которая примет решение о даль-
нейших действиях после расследования обстоятельств происшедшего. 

Причины осложнений после операций 
по удалению катаракты связывают с 
условиями, в которых они проводились

От должности освобожден 
председатель олимпийского 
центра Улдис Бойтманис

О перации по удалению катаракты 26 паци-
ентам были проведены в субботу, 14 октя-
бря, а уже на следующий день шесте-
ро из них обратились за медицинской 
помощью. После происшествия больни-

ца связалась со всеми пациентами, которым в соответ-
ствующий день была проведена подобная операция, и 
осложнения были обнаружены еще у четырех человек. 
В больнице Страдыня, двое врачей которой оперирова-
ли пациентов в Вентспилсской больнице, поясняют, что 
в данный момент для лечения пострадавших исполь-
зуются антибиотики, и лечиться им придется длитель-
ное время. Руководитель Клиники офтальмологии Гуна 
Лагановска заверила «Panorāma» (LTV), что в данный 
момент не идет речи об устойчивой потере зрения у 
пациентов. 

Тем временем в Вентспилсской больнице проводит-
ся оценка всех обстоятельств происшедшего, чтобы 
установить причину возникновения осложнений, а 
также на время приостановлено проведение операций 
по удалению катаракты. 

Полной ясности о причинах случившегося пока нет. 
Председатель правления Северокурземской регио-
нальной больницы Юрис Лацис сказал лишь следу-
ющее: «По невыясненным причинам у десяти паци-
ентов возникли осложнения медицинского характера, 
которые требуют дальнейшего лечения». В больнице 

им. Страдыня у пациентов взяты посевы для проведе-
ния углубленных анализов, однако результаты будут 
получены только через пару недель. Вряд ли причиной 
случившегося можно считать большое число операций 
– 26 в день. Приблизительно год назад обществен-
ность была обеспокоена новостью, что в больнице 
им. Страдыня в отдельные дни проводится от 100 до 
150 операций по удалению катаракты. Тогда причиной 
такого большого их числа стали выделенные больни-
це дополнительные средства на проведение 600 опла-
ченных государством операций, когда больница ста-
ралась уменьшить очереди. Значит, в Вентспилсской 
больнице число проведенных за один день операций 
не является рекордно большим. 

Правда, есть другой интересный нюанс – предста-
витель больницы им. Страдыня Ласма Силе сказала 
прессе, что руководитель Клиники офтальмологии «в 
меньшей степени связывает происшедшее с работой 
конкретного врача, в основном с условиями, которые 
были в конкретном месте». О том, что, скорее всего, 
виновата инфекция, заставляет думать сказанное в 
передаче «Panorāma» и. о. руководителя Инспекции 
здоровья Эриком Микитисом: «В Вентспилсской боль-
нице взяты посевы, чтобы найти источники инфекции, 
а также другие вещи». У Микитиса нет информации о 
том, что больнице может быть известна какая-либо 
конкретная причина. 

В скоре после трагедии У. Бойтманис отстра-
нил себя от выполнения обязанностей. Ранее 
сообщалось, что это временно, до тех пор, 
пока комиссия, созданная Вентспилсским 
самоуправлением, ведет проверку в связи 

с трагическим происшествием. Однако следует напом-
нить, что Вентспилсская дума является лишь одним из 
совладельцев олимпийского центра. Второй совладе-

лец – Латвийский олимпийский комитет, поэтому оценка 
ответственности должностных лиц центра находится не 
только в компетенции думы. Согласно информации, раз-
мещенной на домашней странице OЦ «Ventspils», новый 
председатель правления – Юргис Лиепайниекс, который 
ранее был исполнительным директором Вентспилсского 
олимпийского центра. 
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